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Voorwoord

Akkrum, een dynamisch waterrijk dorp, dat volop in ontwikkeling is. 
Denk aan de ontwikkeling en uitbreiding van Tusken de Marren, de 
Randweg en Sinnebuorren. Ook voor het centrum lagen al diverse 
plannen op tafel. De noodzaak ontstond om alle ontwikkelingen en 
ideeën samen te brengen in een visie voor het centrum van Akkrum, 
vergelijkbaar met de centrumprocessen in de andere vitale kernen 
Heerenveen, Jubbega en Aldeboarn. 
Met deze visie leggen we de basis voor een leefbaar en vitaal 
dorpscentrum van Akkrum, nu en in de toekomst. Maar om het 
centrum sterker te maken, is inzet vanuit het hele dorp nodig. Van 
centrumondernemers, ondernemers in de vrijetijdssector, zoals 
verblijfsaccommodaties, jachthavens en campings. Maar ook inzet van 
inwoners, stichtingen en verenigingen, pand- en grondeigenaren én 
gemeente. Het is van belang kennis te nemen van elkaars plannen en 
samen te weten waar we naar toe willen in de toekomst. De werkgroep 
heeft hier samen met de gemeente met veel enthousiasme aan 

gewerkt, met als resultaat deze visie.
Akkrum krijgt straks een gastvrij centrum waar leven is, waar mensen 
elkaar ontmoeten. Waar het veilig, groen en gezellig is en waar 
ondernemers een toekomst hebben!

Jelle Zoetendal, wethouder gemeente Heerenveen

In 2021 is gestart met het centrumproces in Akkrum met de werkgroep 
‘Altyd Akkrum’. Hierin zitten bestuursleden van Plaatselijk Belang, 
Ondernemersvereniging VOAN, leden van de werkgroep Tsjerkebleek, 
centrumondernemers en een commissielid van de Akkrumer 
Watersportvereniging De Eendracht (AWS). Op hoofdlijnen zijn de 
plannen voor een upgrading voor het centrum van Akkrum nu klaar. 
Na drie fysieke bijeenkomsten en drie digitale meetings met de 
inwoners en diverse gesprekken met directe belanghebbenden is nu de 
politiek aan zet om er wat van te vinden. 

Er ligt ruim 4 miljoen euro klaar om een deel van de plannen te 
realiseren. Niet alles kan helaas in één keer worden opgepakt. Samen 
hebben we keuzes moeten maken. Hier is de mening van de inwoners 
sterk in meegewogen. Wij zijn blij en ingenomen met de plannen 
die tot stand zijn gekomen in samenwerking met de gemeente 
Heerenveen. Honderden uren aan vrijwilligerswerk liggen hieraan ten 
deel, maar het is en was de moeite waard. Over een paar jaar ziet 
Akkrum er heel anders, maar vooral veel mooier uit. 
De plannen zijn verwoord in onze visie “Waterrijk Akkrum”. Deze naam 
staat voortaan ook centraal in de promotie van Akkrum. Met “Waterrijk 
Akkrum” zetten we Akkrum ook in de rest van de wereld op de kaart.

Aize Wijnstra (voorzitter Plaatselijk Belang Akkrum-Nes)

Jan Willem van Essen (voorzitter Vereniging Ondernemers Akkum-Nes)

Edze Posthuma (Voorzitter Akkrumer Watersportsportvereniging Eendracht)
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Samenvatting

Akkrum, een dynamisch waterrijk dorp, dat volop in ontwikkeling is. De 
noodzaak ontstond om alle ontwikkelingen en ideeën samen te brengen 
in een visie voor het centrum van Akkrum. Met deze visie leggen we de 
basis voor een leefbaar en vitaal dorpscentrum van Akkrum, nu en in 
de toekomst. In 2021 is gestart met het centrumproces in Akkrum met 
de werkgroep ‘Altyd Akkrum’. De werkgroep heeft hier samen met de 
gemeente, ondernemers, inwoners, en andere belanghebbenden met 
veel enthousiasme aan gewerkt, met als resultaat deze visie.

Hoe houden we het centrum aantrekkelijk voor inwoners, ondernemers 
en bezoekers? Uitstraling en identiteit van winkelgebieden wordt steeds 
belangrijker. Het vitaal houden van het centrum gaat veel verder 
dan alleen de fysieke inrichting. Het gaat ook om het versterken van 
het ondernemerschap. Marketing en profilering van ondernemers 
én het centrum als geheel speelt daarin een grote rol. Door de 
budgetten vanuit het Fonds Vitale Kernen, de Regiodeal en andere 
subsidiemogelijkheden te koppelen aan dit gezamenlijk initiatief, is een 
integraal plan tot stand komen!

Ambitie en opgaven
Een toekomstbestendig, vitaal en herkenbaar centrum waar ruimte 
is om te ondernemen en waar inwoners en bezoekers elkaar kunnen 
ontmoeten in een aantrekkelijke, gastvrije én bruisende omgeving. 
Dit is de gezamenlijke ambitie voor Akkrum. Deze ambitie is vertaald in 
twee opgaven:

•	 Ontvangen, verbinden & uitstralen
•	 Actief, gastvrij & gezellig

De ambitie en opgaven vormen als het ware de ‘paraplu’ waaronder 
alle opgehaalde wensen uit het dorp een plek krijgen. Naast de 
opbrengsten van de dorpsbijeenkomsten en het ondernemerstraject 
zijn ook koppelkansen vanuit recreatie en toerisme meegenomen.

De opgaven en strategie zijn in de visie verder uitgewerkt in:

•	 Aanpak ruimtelijke kwaliteit (hoofdstuk 4);
•	 Aanpak marketing, profilering én versterken ondernemerschap 

(hoofdstuk 5).

Aanpak ruimtelijke kwaliteit
We maken onderscheid in verschillende thema’s (groen, blauw, 
grijs en rood, weergegeven op kaart) en gaan in op een aantal 
specifieke gebieden in het centrum. Per thema zijn er voorstellen voor 
verbetering. Alle themakaarten samen vormen de visiekaart. Deze 
bevat alle voorstellen die het centrum van Akkrum een ruimtelijke 
kwaliteitsimpuls geven en toekomstbestendig maken.

De visiekaart is ontwikkeld op basis van alle input. Ook de analyse 
en beschrijving van de bestaande situatie, trends en ontwikkelingen 

in het centrum van Akkrum zijn hierin meegenomen (zie bijlage 1). 
Deze kaart bevat de ingrediënten voor de nieuwe inrichting van het 
centrumgebied. Alle voorgestelde ingrepen zijn vervolgens vertaald 
naar verschillende projecten. Een nadere toelichting op de projecten is 
te lezen in de visie. 

Aanpak Marketing en profilering én Ondernemerschap
We richten ons daarnaast ook op het ‘vermarkten’ van Akkrum. Het 
gaat dan om de marketing en profilering van Akkrum en het centrum, 
maar ook om het versterken van het individuele ondernemerschap. 
VOAN is inmiddels samen met (centrum)ondernemers gestart met 
een traject om o.a. te bepalen wat het DNA, het unieke, van Akkrum 
en van de ondernemer zelf is. En hoe ondernemers dit verhaal samen 
kunnen oppakken en uitdragen. Op deze wijze proberen we de positie 
van Akkrum als vitale kern mét recreatief-toeristische potentie verder 
te versterken en toekomstbestendig te maken.

Financiën en prioritering
De visie voor het centrum van Akkrum is een wensbeeld voor de 
toekomst. Het maken van keuzes is nodig, omdat er onvoldoende 
geld is om alle plannen nu uit te voeren. Voor de komende vier jaar 
is, in samenspraak met de werkgroep, prioriteit gegeven aan vier 
projectonderdelen. Deze selectie sluit aan bij de inbreng vanuit het 
dorp: 

1. Herinrichting Tsjerkebleek/Heechein;  
2. Herinrichting Buorren/Kleef;  
4. Herinrichting evenemententerrein;  
14. Versterken profiel Waterrecreatie. 

De uitvoering hiervan past binnen de jaarlijkse kapitaallast 
(zie hoofdstuk 6).

Visiekaart Akkrum
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1 Aanleiding voor Centrumvisie

In het voorwoord schrijft Jelle Zoetendal al, Akkrum is volop in 
ontwikkeling. Alle reden om samen met het dorp een visie te maken 
waarin alle plannen samenkomen en bijdragen aan een mooier en 
krachtiger centrum. 
 
Initiatieven verbinden!
De visie verbindt bestaande en nieuwe initiatieven en geeft 
antwoord op de vraag wat nodig is om het centrum van Akkrum 
toekomstbestendig te maken. Waar liggen kansen? Hoe kan Akkrum 
zich ontwikkelen van een ‘place to buy’ tot een ‘place to be’? Niet 
alleen voor inwoners, maar ook voor ondernemers en bezoekers. 
Bestaande initiatieven in het centrum zijn bijvoorbeeld:

•	 Het ontwerpplan voor de herinrichting van de Tsjerkebleek 
en directe omgeving, opgesteld door Plaatselijk Belang in 
samenspraak met o.a. ondernemers, omwonenden en de kerk.

•	 De nieuwe Poiesz supermarkt. Het oude pand wordt in 2022 
verbouwd voor de Hubo en bloemenzaak de Vlijtige Lies komt 
in een nieuw te bouwen kiosk. 

•	 In 2019 heeft Dorpsbelang een enquête gehouden. Inwoners 
is hierin gevraagd wat ze van het centrum vinden en welke 
wensen er leven. De resultaten zijn gebruikt voor het opstellen 
van de Dorpsvisie Akkrum.

•	 De gemeente heeft een stedenbouwkundige QuickScan 
gemaakt van het centrum met kansen voor de toekomst.

Ook ontwikkelingen vanuit recreatie en toerisme spelen een belangrijke 
rol spelen bij het versterken van het centrum. 
Meer informatie over de bouwstenen voor de visie is terug te lezen op 
www.heerenveen.nl/centrumvisieakkrum.  

Leefbaarheid, ondernemerschap, marketing en profilering!
Het vitaal houden van het centrum gaat veel verder dan alleen de 
fysieke inrichting. Een vitaal centrum is essentieel voor de leefbaarheid 
van het dorp. Het vervult een rol als ontmoetingsplek en vormt een 
belangrijke plek waar veel evenementen plaatsvinden. Een aantal 
voorbeelden zijn de jaarlijkse merke, Slingeraap, de Reuzedei en 
Akkrum opent!

Maar het gaat ook om het versterken van ondernemerschap. Marketing 
en profilering van ondernemers én het centrum als geheel speelt 
daarin een grote rol. VOAN heeft samen met de centrumondernemers 
een plan opgesteld en een subsidieaanvraag gedaan voor de 
Subsidieregeling Friese Retailaanpak als onderdeel van het totale 
centrumplan. De ambities en doelstellingen van het (lopende) 
ondernemerstraject, waarvoor de subsidie inmiddels is verleend door 
provincie en gemeente, maken ook deel uit van deze visie.

Fonds Vitale kernen
De gemeenteraad heeft in het Hoofdlijnenakkoord 2018-2022 
“Duurzaam doorontwikkelen” de speerpunten neergelegd voor deze 
raadsperiode: investeren in centrumgebieden. Het fonds Vitale Kernen 
is in het leven geroepen om de centra van Heerenveen, Akkrum, 
Jubbega en Aldeboarn te upgraden. De raad geeft met dit fonds 
ruimte om in te kunnen spelen op initiatieven vanuit de samenleving 
waar onvoldoende geld voor beschikbaar is. De COVID-19 pandemie 
heeft de noodzaak tot investering in centrumontwikkeling alleen 
nog maar groter gemaakt. Op 20 mei 2021 heeft de gemeenteraad 
ingestemd met de verdeling van de middelen uit het fonds over de 
verschillende kernen. Voor het centrum van Akkrum is 15% uit het 
fonds beschikbaar.

Regio Deal Zuidoost Friesland
De Regio Deal Zuidoost Friesland is een samenwerking van de 
gemeenten Heerenveen, Ooststellingwerf, Opsterland, Smallingerland, 
Weststellingwerf, Wetterskip Fryslân, Provincie Fryslân en het Rijk. De 
Regio Deal is bedoeld als impuls voor Zuidoost Friesland, waaronder 
ook Akkrum. Het idee is om samen met de ‘Mienskip’ de handen ineen 
te slaan om de dorpen sterker te maken. 
Vanuit de Regio Deal Zuidoost Friesland is ook voor het centrum 
van Akkrum geld beschikbaar gesteld. Hiermee genereren we extra 
middelen, bovenop de beschikbare middelen vanuit het Fonds Vitale 
kernen.

Leeswijzer
Hoofdstuk 2 beschrijft de gezamenlijk ambitie voor het centrum van 
Akkrum, de vertaling hiervan in twee opgaven en hoe en met wie we 
deze verder willen uitwerken. 

Vervolgens geeft hoofdstuk 3 toelichting hoe deze visie voor het 
centrum van Akkrum tot stand is gekomen. Daarbij wordt kort 
ingegaan op de opbrengsten vanuit de dorpsbijeenkomsten. Verder 
staat het ondernemerstraject en de inzet vanuit diverse lopende 
processen beschreven, waaronder die vanuit recreatie en toerisme. 
Op basis van de opgehaalde input schetst hoofdstuk 4 de aanpak voor 
de ruimtelijke kwaliteit. Hierin komen verschillende thema’s en een 
projectenkaart aan bod, die de ingrediënten voor de nieuwe fysieke 
inrichting van het centrumgebied laat zien.

Hoofdstuk 5 gaat, mede op basis van de input uit het 
ondernemerstraject, in op de aanpak voor marketing en profilering van 
(het centrum van) Akkrum. Verder kijken we naar mogelijkheden om 
het ondernemerschap te versterken, ook in relatie met de toeristisch-
recreatieve potentie vanuit de regio.

Tot slot zijn in hoofdstuk 6 de plannen voor Akkrum op projectniveau 
op geld gezet. Daarbij is een overzicht gegeven van de beschikbare 
middelen, maar ook een voorstel tot prioritering gedaan op basis van 
de wensen vanuit het dorp zelf én de werkgroep. Kortom, wat moet in 
ieder geval wel en wat kan eventueel later of kan eventueel komen te 
vervallen. Het maken van keuzes is nodig, omdat er onvoldoende geld 
is om alle plannen uit te voeren.

http://www.heerenveen.nl/centrumvisieakkrum
http://www.regiodealzuidoostfriesland.nl/
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ONTVANGEN, VERBINDEN
&

UITSTRALEN

ACTIEF, GASTVRIJ
&

GEZELLIG

Het centrum is een bruisende, herkenbare plek waar je als 
inwoner en bezoeker graag komt én langer (ver)blijft.

Er is voldoende ruimte om te ondernemen en om inwoners en 
bezoekers te ontvangen in een aantrekkelijke, groene omgeving. 
We zoeken daarbij naar verbinding met het water, waterbeleving 

én waterrecreatie. 

OPGAVEN

DOELEN

2 Ambitie en opgaven

Een toekomstbestendig, vitaal en herkenbaar centrum waar ruimte 
is om te ondernemen en waar inwoners en bezoekers elkaar kunnen 
ontmoeten in een aantrekkelijke, gastvrije én bruisende omgeving.

Dit is de gezamenlijke ambitie voor Akkrum. Van belang is 
dat bewoners én bezoekers worden verleid tot een (langer) 
verblijf in het centrum van waterrijk Akkrum en dat ze goed en 
gastvrij worden ontvangen in een sfeervol Akkrum: groen, met 
goede parkeervoorzieningen, waterbeleving en een volwaardige 
centrumfunctie. Onder bezoekers verstaan we niet alleen 
waterrecreanten, maar ook landrecreanten, dagbezoekers en 
verblijfstoeristen.

2.1 Opgaven
Deze ambitie is vertaald in twee opgaven. De ambitie en opgaven 
vormen als het ware de ‘paraplu’ waaronder alle wensen uit het dorp 
een plek krijgen. De gekozen ambitie en opgaven komen voort uit de 
opbrengsten van de (digitale) dorpsbijeenkomsten. Daarnaast zijn de 
opbrengsten uit het ondernemerstraject hierin meegenomen. Verder is 
vanuit verschillende vakdisciplines gekeken naar de huidige ruimtelijke, 
economische, toeristisch-recreatieve situatie, (kern)kwaliteiten en 
kansen van Akkrum, naar trends en ontwikkelingen, relatie met andere 
beleidsnota’s en naar wat van belang is voor bezoekers en voor een 
vitaal centrum (zie bijlage 1). 

Opgave Ontvangen, Verbinden en Uitstralen 
De opgave ‘Ontvangen, Verbinden en Uitstralen’ richt zich op de fysieke 
inrichting van de openbare ruimte: de verbindingen naar en binnen het 
centrum én de uitstraling van het centrum als totaal.

Het centrum biedt in de toekomst voldoende en kwalitatief goede 
voorzieningen en faciliteiten om inwoners en bezoekers, waaronder 
waterrecreanten te ontvangen. Het behouden en versterken van 
het voorzieningenaanbod is essentieel voor het functioneren van 
het centrum gezien de toenemende concurrentie van andere 
winkelgebieden en de opkomst van online-winkelen. Het gaat daarbij 
niet alleen om de centrumvoorzieningen, maar ook om voorzieningen 
voor recreatie en toerisme. De basis voor een goed functionerend 
centrum is een fysiek goed vindbaar, bereikbaar en aantrekkelijk 
centrum. De entrees van het dorpscentrum zijn herkenbaar en 
aantrekkelijk. Het centrum heeft voldoende parkeergelegenheid 
en een duidelijk P-route. Ook de routing naar het centrum is 
aantrekkelijk, vanaf het station, de jachthaven en de recreatiezone, 
het evenemententerrein en haventje, It Stalt en It Gearstalt. Goede 
bewegwijzering en de realisatie van een Toeristisch Overstap Punt 
(TOP) geeft hier een concrete invulling aan. 

Oók de inrichting, eenheid in uitstraling én de verbindingen binnen het 
centrumgebied zelf spelen mee. Bij verbindingen binnen het centrum 
wordt gedacht aan bijvoorbeeld de inrichting van het Heechein en de 

STRATEGIE: VOOR EN DOOR AKKRUM

Tsjerkebleek en aan de uitstraling van de panden. Ook de verbindingen 
tussen de nieuwe supermarkt, de Buorren en het Heechein vragen 
aandacht.  

De (fysieke) ontmoetingsplekken zijn daarnaast groen en nodigen uit 
om te verblijven. Kenmerkend voor Akkrum is de sterke verbinding 
met het water, met name buiten en rond de dorpskern. Een 
aandachtspunt is het versterken van de waterbeleving in het centrum 
en verbeteren van ‘achterkantsituaties’ aan het water.  De relatie met 
waterrecreatie(voorzieningen) en waterbeleving spelen dan ook een 
grote rol, ook bij de inrichting van de openbare ruimte! 

Opgave Actief, Gastvrij en Gezellig
De opgave ‘Actief, Gastvrij en Gezellig’ richt zich op de niet-fysieke 
aspecten die van invloed zijn op het functioneren van het centrum voor 
inwoners en bezoekers en daarmee voor de leefbaarheid van Akkrum. 
De uitstraling en identiteit van dorpskernen en winkelgebieden wordt 
steeds belangrijker, mede door de ontwikkeling in het online winkelen 
én het online voorbereiden van een bezoek. Ondernemers moeten 
iets extra’s bieden om inwoners en bezoekers te blijven verrassen 
en aantrekken. Enerzijds bepaalt de uitstraling en het aanbod aan 
voorzieningen of het aantrekkelijk blijft om naar het centrum te gaan. 
Anderzijds is de consument op zoek naar gezelligheid en een (unieke) 
ervaring. 

Het centrum vervult steeds meer een verblijfsfunctie voor (fun)shoppen 
en verpozen. De combinatie met de toeristische positie en potentie van 
Akkrum biedt de mogelijkheid om het centrum toekomstbestendig te 
maken. De zoektocht naar het DNA van Akkrum, en het gezamenlijk 
uitdragen hiervan in combinatie met gastheerschap is onderdeel van 
deze opgave. Daarnaast is ook de digitale vindbaarheid van Akkrum 
van groot belang om bezoekers te (blijven) trekken. Online begint 
immers de ‘klant- of bezoekersreis’ (zie bijlage 2). Essentieel daarbij 
is het aansluiten bij MERK Fryslân en Het andere Friesland. Aandacht 
voor de (cultuur)historie, omliggende (verblijfs)voorzieningen en de 
activiteiten voor vertier spelen hierbij een rol; waar kan ik slapen, 
eten en wat kan ik doen; fietsen, wandelen, varen, suppen, natuur en 
cultuur beleven etc.

Een goed functionerend winkelcentrum in Akkrum vraagt om een 
gezamenlijke inzet, ook op het gebied van marketing. Versterking 
van het ondernemerschap en onderlinge samenwerking kunnen 
hieraan bijdragen. Samenwerking met ondernemers op het gebied 
van waterrecreatie en toerisme kan een extra impuls geven aan 
de ondernemers in het centrum. Het informeren, aantrekken 
en vasthouden van waterrecreanten en toeristen, als potentiële 
consumenten is daarbij aandachtspunt. Ook het inspelen op 
innovatieve concepten en -oplossingen is hierbij van belang.
Het centrum vormt daarnaast als dorpshart een ontmoetingsplaats voor 
inwoners. Het aantal evenementen en activiteiten in Akkrum is groot. 
In 2019 zijn in totaal 20 evenementen georganiseerd (zie bijlage 3). 
Dit zorgt voor de nodige gezelligheid voor inwoners en bezoekers. Het 
is belangrijk dat er voor deze evenementen en activiteiten voldoende 
ruimte blijft in het centrum. Ook zijn veel verenigingen en stichtingen 
actief. Zoals de Stichting Akkrum Nes – centraal, de Merkecommissie, 
de Stichting Reuzeduurzaam, Akkrumer Watersportvereniging, VOAN, 
en Plaatselijk Belang. Dit vraagt om een goede onderlinge afstemming 
en samenwerking.

2.2 Strategie: Voor en door Akkrum
De samenwerking tussen betrokken partijen bepaalt in welke mate 
het centrum van Akkrum toekomstbestendig is en blijft. Dit vraagt 
om een samenwerkingsverband waarin alle partijen (ondernemers, 
plaatselijk belang en de gemeente) zijn vertegenwoordigd. De 
gemeente wil het centrum van Akkrum behouden en versterken door te 
investeren en door integraal samen te werken, nu en in de toekomst. 
De gemeente zet in op structurele inzet van wijkmanagement en 
accountmanagement en samenwerking met Plaatselijk Belang, 
ondernemers, de ondernemersvereniging en andere belangengroepen.
De opgaven en strategie zijn in de volgende hoofdstukken verder 
uitgewerkt: 

•	 Aanpak ruimtelijke kwaliteit: we maken onderscheid in 
verschillende thema’s;

•	 Aanpak Marketing en profilering (collectief) én het versterken 
van het (individuele) ondernemerschap.
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Duurzaamheidsprogramma 2019-2022 ‘Samen duurzaam in 
Heerenveen’ 
Eind 2015 hebben de Verenigde Naties een nieuwe wereldwijde agenda 
aangenomen die een eind moet maken aan armoede, ongelijkheid en 
klimaatverandering. Deze agenda is vertaald in 17 Global Goals om 
van de wereld een betere plek te maken in 2030. Heerenveen is Global 
Goal gemeente en voelt zich verantwoordelijk. De doelen staan daarom 
ook centraal bij de centrumvisie voor Akkrum en levert op deze wijze 
een bijdrage aan:

• SDG 11: Duurzame Steden en Gemeenschappen
• SDG 13: Klimaatactie

We besteden in (de uitwerking van) de centrumvisie aandacht aan 
biodiversiteit, water, klimaat en groen. We richten het centrum zo 
in, dat het centrum klaar is voor het veranderende klimaat om goed 
voorbereid te zijn op extreem weer. 

bron: www.duurzaamheid.nl/sdg

Foto: Markt op Tsjerkebleek door Paul Hettinga

Foto: Reuzedai de Kleef door Paul Hettinga
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3 Proces, opbrengsten en koppelkansen
De visie is samen met het dorp ontwikkeld. Dit hoofdstuk beschrijft het 
proces en de opbrengsten van de dorpsbijeenkomsten. In aanvulling 
hierop zijn in paragraaf 3.2 de inzet vanuit het ondernemerstraject 
tot nu toe en de inzet en koppelkansen vanuit recreatie en toerisme 
beschreven. Dit betreft lopende processen die op inhoud en/of 
budgettaire mogelijkheden opgenomen zijn in deze visie. 

3.1 Dorpsbijeenkomsten
In 2021 is het centrumproces gestart. Een visie voor en door Akkrum, 
dat was de insteek. Samen met de werkgroep ‘Altyd Akkrum’ zijn 
drie digitale dorpsbijeenkomsten georganiseerd voor het dorp. Alle 
bijeenkomsten en achtergrondinformatie zijn terug te vinden op www.
heerenveen.nl/centrumvisieakkrum. 

De eerste bijeenkomst
Met behulp van een aantal filmpjes is veel informatie gedeeld. Ook 
konden mensen hun ideeën voor het centrum indienen via een 
ideeënbus. Via Mentimeter werd duidelijk wat mensen belangrijk 
vinden in het centrum en waar kansen liggen. De uitkomsten zijn 
weergegeven in woordwolken en geven een mooi beeld van de 
antwoorden. Alle input (zie bijlage 4) is vervolgens afgestemd met 
de werkgroep en samen met de bouwstenen en het advies van 
deskundigen verder uitgewerkt in thema’s. In totaal keken 270 mensen 
live naar de uitzending. Daarnaast zijn er veel ideeën ingebracht via de 
ideeënbus.

De tweede bijeenkomst
Aan de hand van de vier thema’s groen, blauw, grijs en rood aan bod 
(zie ook hoofdstuk 4) zijn de onderdelen van de visie gepresenteerd. 
Deze informatie is via filmpjes en themakaarten ook gedeeld via www.
heerenveen.nl/centrumvisieakkrum. In totaal keken bijna 80 mensen 
naar de uitzending en zijn er veel tips en tops benoemd. 
De reacties hierop uit het dorp (zie bijlage 4) zijn besproken met de 
werkgroep en hebben een plek gekregen in de visie. Zo is bijvoorbeeld 
besloten om buiten het centrum een alternatieve locatie te zoeken 
voor de trailerhelling en het bijbehorende parkeren. Wordt ingezet 
op meer ruimte voor zitten en spelen (plek voor de jeugd) op het 
evenemententerrein, maar ook op het ontvangen van bezoekers en 
waterrecreanten én het versterken van de relatie met het water. Bij de 
inrichting wordt rekening gehouden met de ruimte die nodig is voor 
evenementen en de ‘merketinte’.

De derde bijeenkomst
De uiteindelijke plannen zijn gepresenteerd en de raming van de 
benodigde investeringen is toegelicht. Ook is een voorstel gedaan 
voor de vier belangrijkste projecten die de komende jaren binnen het 
beschikbare budget uitgevoerd kunnen worden. In totaal keken 60 
mensen naar deze live uitzending. 
In de dagen erna maakten 26 mensen gebruik van de 
inloopspreekuren. Aandachtspunten en vragen die hier aan 
de orde kwamen zijn terug te lezen op www.heerenveen.nl/
centrumvisieakkrum. Deze reacties hebben niet geleid tot een 
wijziging van de visie, maar zijn wel van betekenis voor de verdere 
uitwerking van de centrumvisie in deelprojecten. In de uitwerking 
wordt bijvoorbeeld specifieker gekeken naar de exacte locatie van extra 
ligplaatsen, de concrete nieuwe plek voor de trailerhelling, de plek voor 
de ‘merketinte’ en de kastanjebomen op de Tsjerkebleek.  
Na vaststelling van deze visie door de gemeenteraad wordt de verdere 
uitwerking van de plannen in nauwe afstemming met bewoners, 
ondernemers en andere belanghebbenden verder opgepakt. De 
uiteindelijke besluitvorming over de uitwerking van de visie in 
uitvoeringsplannen, ligt bij het college.  

3.2 Inzet ondernemerstraject en koppelkansen 
recreatie en toerisme

Naast de input vanuit de dorpsbijeenkomsten, sluit de visie voor het 
centrum van Akkrum aan bij lopende trajecten en processen, zoals:
 

•	 Het benutten van de mogelijkheden vanuit de Friese 
Retailaanpak; 

•	 De inzet van extra budget uit het 2e pakket Ondernemers- en 
ondersteuningsmaatregelen;

•	 Recreatie en toerisme: inzet vanuit lopende processen op 
verschillende schaalniveaus en thema’s. 

Genoemde trajecten en processen bieden op inhoud, maar 
ook financieel koppelkansen en maken daarom deel uit van de 
centrumvisie. Hierna een korte toelichting. 

Inzet vanuit de Friese Retailaanpak
In 2019 heeft Gedeputeerde Staten van de provincie Fryslân de 
Subsidieregeling Friese Retailaanpak vastgesteld, als onderdeel van de 
Friese Retailaanpak 2018-2020. Een bestuurlijk document dat ook door 
de gemeente Heerenveen is ondertekend. Deze aanpak richt zich op:

• Een gezonde retailmarkt met een passend aantal winkelmeters;
• Versterken van het ondernemerschap;
• Versterken van de uitstraling, beleving en aantrekkelijkheid van 

winkelgebieden;

foto:  1e dorpsavond

foto: 2e dorpsavond

http://www.heerenveen.nl/centrumvisieakkrum
http://www.heerenveen.nl/centrumvisieakkrum
http://www.heerenveen.nl/actueel/praat-en-doe-mee/centrumvisie-akkrum-filmpjes-eerste-bijeenkomst/
http://www.heerenveen.nl/centrumvisieakkrum
http://www.heerenveen.nl/centrumvisieakkrum
http://www.heerenveen.nl/centrumvisieakkrum
http://www.heerenveen.nl/centrumvisieakkrum
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Duidelijke profilering van winkelgebieden.
Doel van de subsidieregeling is om winkelgebieden in de provincie 
Fryslân meer toekomstbestendig en aantrekkelijk te maken 
voor bezoekers. In opdracht van de provincie is onder 71 Friese 
winkelgebieden een sterkte-zwakte analyse uitgevoerd om in kaart 
te brengen hoe winkelgebieden, waaronder Akkrum, functioneren. 
Aanvullend is met de ondernemers aan de hand van een gezamenlijke 
schouw door het centrum de provinciale sterkte-zwakte analyse 
verder uitgewerkt en besproken (zie bijlage 5). In overleg met een 
afvaardiging van de centrumondernemers en VOAN is vervolgens een 
projectplan opgesteld. Hiervoor zijn de uitkomsten van de analyse 
gebruikt. Op basis hiervan is de subsidieaanvraag ingediend bij de 
provincie Fryslân en bij de gemeente. Deze subsidie is inmiddels in 
2021 uitgekeerd. 

De uitkomsten van de analyse zijn gepresenteerd aan de ondernemers 
in het centrum van Akkrum. VOAN is vervolgens, samen met 
centrumondernemers, aan de slag gegaan met het versterken van het 
ondernemerschap en de marketing en profilering in Akkrum. De aanpak 
en resultaten tot nu toe komen aan de orde in hoofdstuk 5.
Op 7 september 2020 heeft de gemeenteraad ingestemd met een 
tweede pakket aan maatregelen ter ondersteuning van de economische 
gevolgen van de Coronapandemie. Waar de regelingen vanuit de 
Rijksoverheid en de provincie gericht zijn op individuele ondernemers, 
richt de extra gemeentelijke financiële impuls juist op het collectief. Het 
pakket maatregelen kan ingezet worden voor initiatieven die bijdragen 
aan de aantrekkingskracht en levendigheid van dorpscentra en een 
impuls geven aan recreatie en toerisme in de gemeente. 

Inzet recreatie en toerisme
Vanuit recreatie en toerisme zijn er diverse koppelkansen voor het 
centrum van Akkrum:

• Regionaal Projectplan Ervaren en Turf (met digitale 
beleefroutes) en Ruimtelijke Entrees: de realisatie van een 
Entree ofwel Super Toeristisch Overstap Punt (TOP) in Akkrum.

• Regiomarketing op provinciaal niveau door Merk Fryslân en 
regionaal niveau door ‘Het Andere Friesland’.

• Regionale Toeristische Ontwikkelstrategie Zuid Oost Friesland 
(zie bijlage 1).

• Visie Waterrecreatie gemeente Heerenveen: het verbeteren van 
het service- en voorzieningenniveau en de positionering van 
Akkrum als watersportkern.

• Toeristische Informatie Punten (TIP) structuur in Zuidoost 
Friesland: het havenkantoor Akkrum inrichten als Toeristisch 
Informatiepunt.

Voor het centrum van Akkrum zijn er volop kansen op het gebied van 
recreatie en toerisme (zie ook de Sterkte-zwakte analyse in bijlage 
5). Het dorp ligt op een knooppunt van waterwegen, namelijk de 
Staande Mastroute en de Turfroute. Door deze knooppuntfunctie is 
Akkrum niet alleen aantrekkelijk voor waterrecreanten, maar ook 
voor fietsers, wandelaars en winkelend publiek. Recreatie en toerisme 
zorgt voor behoud van het voorzieningenniveau en de leefbaarheid 
van Akkrum als geheel, maar ook specifiek voor het centrum. Zo zijn 
de bestedingen in het centrum gegroeid na de realisatie van de eerste 
fase recreatiewoningen op Tusken de Marren. De plannen voor verdere 
uitbreiding van Tusken de Marren zorgen naar verwachting voor nog 
meer bezoekers en daarmee ook meer bestedingen.

Akkrum vormt de poort tot het Friese Meren gebied en tot het ‘Het 
Andere Friesland’. Reden om Akkrum aan te merken als ‘Ruimtelijke 
Entree’. Een entree waar bezoekers het gebied binnen komen en dit 
ook zo ervaren. Er is aandacht voor informatievoorziening, verwijzing 
en een prettige ontvangst. Ook moet de Ruimtelijke Entree – ook 
wel super TOP genoemd – goed vindbaar zijn. Met het realiseren 
van de entree bij en in het havenkantoor krijgt Akkrum een betere 
positionering als begin- en eindpunt voor verblijf en activiteiten in de 
regio.

Naast de genoemde entree en de uitbreiding van de recreatiewoningen 
zijn er verschillende andere ontwikkelingen gaande. Zo zijn er 
bijvoorbeeld plannen voor de realisatie van een verenigingsgebouw 
voor watersportvereniging AWS, een zeilplas en zwemstrand. 

De vervolgstappen
Al deze ontwikkelingen, lopende trajecten en processen betekenen 
iets voor het centrum. Het centrum moet uitnodigend en gastvrij zijn. 
Niet alleen voor inwoners, maar ook voor bezoekers, zodat bezoekers 
langer blijven en graag terugkomen. Goede voorzieningen, maar ook 
positionering en daaropvolgende marketing en profilering van Akkrum 
dragen hieraan bij. We nemen dit mee in de aanpak voor marketing 
en profilering en versterken van het ondernemerschap (zie hoofdstuk 
5). We sluiten hierbij zoveel mogelijk aan bij bestaande processen, 
marketingstrategieën en -kanalen voor bezoekers, zoals ‘Merk 
Friesland’, ‘Het Andere Friesland’ en ‘Regio Heerenveen ‘n Gouden Plak’. 

Bron: analyse en presentatie Broekhuis, Rijs & De Gier Advisering (2021)

http://www.zuidoostfriesland.nl/routes-overzicht/beleefroutes
http://www.friesland.nl/nl/contact/zuidoost
http://www.friesland.nl/nl/contact/zuidoost
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4 Aanpak ruimtelijke kwaliteit

Dit hoofdstuk richt zich op de aanpak voor het verbeteren van de 
ruimtelijke kwaliteit van het centrum van Akkrum, als onderdeel van 
de opgave Ontvangen, Verbinden en Uitstralen. De combinatie 
van de inrichting van de openbare ruimte èn die van de bebouwing en 
particuliere eigendommen bepaalt de ruimtelijke kwaliteit en hoe je 
deze beleeft. We onderscheiden vier thema’s: groen, blauw, grijs en 
rood. Per thema zijn er voorstellen voor verbetering.

Het eerder opgestelde plan Tsjerkebleek vormt een belangrijke basis 
voor het westelijk deel van het centrum. Dit plan is in principe één op 
één in de visie overgenomen. Voor het onderdeel Evenemententerrein 
zijn op onderdelen kleine wijzigingen in het plan voorgesteld.
Alle themakaarten samen vormen de visiekaart. Deze bevat 
alle voorstellen die het centrum van Akkrum een ruimtelijke 
kwaliteitsimpuls geven en toekomstbestendig maken.

4.1 Thema Groen
Het thema groen gaat over de groene (openbare) ruimten, beplanting 
en bomen.

Welgelegen en Coopersburg
Een bijzondere kwaliteit van het centrum van Akkrum zijn de 
groene plekken. Van oudsher is, met name aan de westzijde van het 
centrum, een aantal bijzondere groene ruimten aanwezig, met elk 
een eigen karakter. Mooie voorbeelden zijn de tuinen bij Coopersburg 
en Welgelegen. Unieke plekken met een bijzondere combinatie van 
een historisch woongebouw met een prachtig aangelegde tuin. We 
koesteren deze kwaliteit en willen deze waar nodig versterken.
Op andere plekken is een kwaliteitsverbetering nodig. Deze plekken 
zijn aangeduid met een rode contour. Het betreft de Tsjerkebleek, het 
evenemententerrein, het voormalig korfbalterrein en Hylkemapôle.

Vergroenen Tsjerkebleek
De Tsjerkebleek is een markante plek in het centrum en verdient een 
flinke opknapbeurt. De eerder aangebrachte parkeerstrook verdwijnt en 
het parkeren verschuift naar de westelijke rand van het terrein (tegen 
de muur van Welgelegen). Hiermee ontstaat een aaneengesloten 
groene ruimte met nieuwe wandelpaden: Een prachtige groene 
verblijfsplek, met een ingetogen sfeer, die past bij deze historische plek 
en de kerk. Het Tsjerkebleek plan is hier leidend.

Herinrichting evenemententerrein
Het evenemententerrein is de ontvangstruimte voor bezoekers. Zowel 
over de ‘weg’ als over het water. Maar het is ook een belangrijke plek 
waar het water met het centrum is verbonden. De ruimte is aanwezig, 
maar de inrichting als entree, aankleding en sfeer ontbreken. Met een 
totaalontwerp voor het evenemententerrein en de passantenhaven 
versterken we de verbinding met het water. 

Visiekaart Akkrum

10 11
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4a 4b 4c
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14h Herinrichting voormalig korfbalterrein
Op het voormalige korfbalveld streven we naar vergroening en 
een kwaliteitsimpuls. Daarbij is eventueel ruimte voor extra 
parkeerplaatsen, mogelijk gekoppeld aan de verplaatsing van de 
trailerhelling. De westzijde leent zich voor het realiseren van een mooie 
verblijfsplek aan het water van de Meinesleat, met zicht op de brug.

Hylkemapôle
Hylkemapôle is ook een bijzondere groene ruimte, van oudsher 
aanwezig. Deze groene ruimte blijft uiteraard behouden. Versterking 
van de plek wordt gezocht in het vergroten van de biodiversiteit, 
passend bij het karakter van de plek. Ook het beheer wordt hierop 
afgestemd.

Gebied spoorbrug
Verder bestaat, op de lange termijn, de wens om de kwaliteit van het 
groen rondom het parkeerterrein bij de spoorbrug te verbeteren. Dit 
geldt met name voor het bosje. 
De hiervoor beschreven groene ruimtes zijn onderling sterk verbonden 
via de bestaande voetpaden en straten. Vanuit het dorp is door 
Stichting Akwaseum een plan gemaakt voor een wandelroute langs 
deze gebieden, waarbij aandacht is voor het vergroten en beleven van 
de biodiversiteit.

Een laatste voorstel binnen het thema groen is het vergroenen van het 
straatbeeld. Bij de herinrichting van bijvoorbeeld het Heechein en de 
Buorren, wordt waar mogelijk meer beplanting toegevoegd, in de vorm 
van bijvoorbeeld groenbakken/-vakken en bomen.
Voor een compleet beeld van alle groene ruimten is ook het nieuwe 
‘Polsleatpark’, het sluitstuk van de herstructurering rond Sinnebuorren, 
afgebeeld. Deze nieuwe groene ruimte vormt een mooie aanvulling op 
de bestaande reeks groene ruimten in en om het centrum.

Themakaart Groen
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4.2 Thema Blauw
Het thema blauw gaat over water en de waterbeleving in en rond het 
centrum van Akkrum.

Sloepenroute
Een belangrijk doel is het centrum van Akkrum sterker aan het water 
te koppelen. Op verschillende plekken is water aanwezig, maar niet 
altijd duidelijk zichtbaar en beleefbaar. De Staande Mastroute vormt 
een belangrijke vaarverbinding in het Friese waternetwerk. Deze 
‘raakt’ slechts beperkt aan het centrum. Aan de zuidzijde van het 
centrum vormt de Trigreppel een karakteristieke waterloop. Deze 
is door de bescheiden afmeting alleen geschikt voor kleine bootjes. 
Het meest markant is de oude of oorspronkelijke loop van de Boarn. 
Deze slingert van oudsher langs de noordrand van het centrum, en 
heeft mede de vorm van de ruimtelijke structuur bepaald. Dit water 
biedt kansen om de waterbeleving in en rond het centrum sterk te 
verbeteren. Delen van de Boarn zijn direct gekoppeld aan de openbare 
(straat)ruimten. Zoals bij de passantenhaven en de Boarnswal. Door 
deze openbare ruimte te versterken, kan het water meer eenheid met 
het centrumgebied vormen. Het streven is om een sloepenroute te 
realiseren via de historische loop van de Boarn. Dit kan voor bezoekers 
een unieke waterbeleving in Akkrum opleveren. 

Daarvoor moet in ieder geval de doorvaarbaarheid van de 
Widesteegsbrêge verbeterd worden. Dit kan door de brug (weer) 
beweegbaar te maken of door de brug te verhogen 
Een belangrijke schakel in de verbinding van het centrum 
met het water, is de passantenhaven en het daaraan gelegen 
evenemententerrein. Hier komen veel functies samen. Passanten 
meren hier hun boot aan en verblijven hier. Het vormt verder de entree 
van het centrum, vooral vanuit het westen via de Ljouwerterdyk. 
Herinrichting van het evenemententerrein met extra parkeerplaatsen 
en met extra groen, creëert een aantrekkelijke plek voor alle 
gebruikers van dit terrein. Door aanvullend een Ruimtelijke Entree 
met Toeristisch Overstap Punt (TOP) te realiseren en te koppelen aan 
het havenkantoor, ontstaat nog meer een dynamische plek in het 
dorpscentrum, verbonden met het water (zie ook paragraaf 4.5).

Opwaarderen passantenhaven (technische) voorzieningen
De gemeentelijke passantenhaven vraagt om een opwaardering. 
Het vervangen en uitbreiden van de (technische) voorzieningen 
is onderdeel van de centrumvisie. De uitstraling en het 
voorzieningenniveau voor waterrecreanten – ook de sanitaire 
voorzieningen – wordt naar een hoger getild. 
Dit geldt ook voor de gastvrije ontvangst en doorverwijzing van 
bezoekers. Door de realisatie van de Entree en de kwaliteitsverbetering 
van het havenkantoor met sanitair en bewegwijzering wordt hier 
een kwaliteitsslag gemaakt. Verder draagt het bebordingsplan 
Waterrecreatie hier ook aan bij: ingedeeld in drie elementen, namelijk 
doorvaart – aankomst, brugpassering en verblijf.

Themakaart Blauw
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Verplaatsen trailerhelling
Door het verplaatsen van de trailerhelling ontstaat ruimte voor een 
lage (drijvende) steiger. Dit biedt enerzijds mogelijkheden voor de 
kleine waterrecreatie, zoals SUP’s en kano’s. Anderzijds komt het forse 
ruimtebeslag van parkerende auto’s met trailers op drukke dagen te 
vervallen, waardoor meer ruimte ontstaat voor een groenere inrichting 
van het evenemententerrein, gericht op de verblijfsfunctie. 

Voorzieningenniveau op orde
Naast de sloepenroute is de ambitie om de voorzieningen voor 
passanten op peil te brengen. Het aanbrengen van bijvoorbeeld 
walstroom- en watervoorziening bij de aanlegplekken moet ervoor 
zorgen dat het serviceniveau van de aanlegplekken verbetert. In de 
visie Waterrecreatie (2021) is hiervoor een aantal wensen en projecten 
opgenomen, met prioritering voor de komende jaren. Het investeren 
in walstroom bij de ligplaatsen langs de Ljouwerterdyk en It Gearstalt 
(net buiten het centrum) is hierin bijvoorbeeld ook meegenomen. 

Vergroten aantal ligplaatsen
Zowel in het centrumproces, als in het proces voor de visie 
Waterrecreatie komt duidelijk naar voren dat er behoefte is aan extra 
aanlegmogelijkheden voor passanten. Met rode pijlen is hiervoor een 
aantal zoekgebieden op kaart gezet, bijvoorbeeld langs de Boarnswal 
en langs de Polsleat (Mounedyk en bij de nieuwe appartementen). 
De haalbaarheid van deze extra aanlegplaatsen wordt in overleg 
met bewoners en belanghebbenden verder uitgewerkt. Dit geldt ook 
voor de keuze voor het type aanlegplaats: om te overnachten, voor 
dagbezoek of het doen van een boodschap in het centrum.

Widesteegsbrêge
Zoals aangegeven moet de Widesteegsbrêge (volledig) beweegbaar 
gemaakt of verhoogd worden om de sloepenroute via de Boarn 
te realiseren. De brug kent nu een lage doorvaart van circa 0,7 
meter en is alleen bedienbaar voor/door aanwonenden. Verhogen 
kan maximaal naar circa 1,10 meter. Beperkende factoren zijn: de 
naastgelegen bebouwing en wegen, waardoor over korte afstand een 
extra hoogteverschil moet worden overbrugd. Aandachtspunt is verder 
het beloopbaar houden van de (wandel)route tussen Leppehiem en 
het centrum. Of dit haalbaar is, moet blijken bij de verdere uitwerking 
van de visie. De optie om de brug - eventueel op afstand dan wel door 
het opleiden van vrijwilligers – bedienbaar te maken, nemen we hierin 
mee.

Brug Buorren
Een extra ambitie is de doorvaart richting de Polsleat ook voor grotere 
sloepen mogelijk te maken. De doorvaart is hier nu beperkt (ca 1,10 
meter). Bij voorkeur moet deze worden vergroot naar ca. 1,50 meter. 
Dit is ook ongeveer de doorvaarthoogte van de Polsleatbrug. Ook 
grotere sloepen kunnen dan het rondje vanaf de Boarn, via de Polsleat, 
langs de zuidzijde van het dorp bijvoorbeeld richting de Terkapster 
poelen varen. Het verhogen met circa 0,4 meter is echter een kostbare 
ingreep. Naastgelegen bebouwing staat ook hier op korte afstand, 
wat de mogelijkheden beperkt. Ook moet de brug toegankelijk blijven 
voor alle verkeer (onder andere bij calamiteiten), waarmee een zware 
constructie nodig blijft. Deze forse investering weegt niet op tegen de 
meerwaarde van een grotere doorvaart. Daarom zetten we in op het 
versterken van de verschijningsvorm van de brug. Dit kan bijvoorbeeld 
door de brug te voorzien van een markante leuning. In combinatie met 
‘verblijfsruimte’ (uitkraging) op de brug, wordt beleving van het water 
mogelijk. Ook bijzondere verlichting kan hieraan bijdragen. 

Boodschappensteiger
Een ander voorstel bij de Polsleat is het realiseren van een zogenaamde 
boodschappensteiger, gekoppeld aan de Poiesz supermarkt. Sloepen 
kunnen hier kort aanleggen om boodschappen in te slaan.

Kade spoorbrug
Ook de kade bij de spoorbrug (Gearstalt) kan nog iets aan kwaliteit 
winnen. De groenvakken op de kade zijn aantrekkelijk, maar per 
saldo is het nog een vrij stenig geheel. Verdere vergroening kan deze 
aanlegkade aantrekkelijker maken. 
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4.3 Thema Grijs
Het thema grijs en gaat over de infrastructuur; de wegen, de 
looproutes en het parkeren. Een belangrijk onderdeel van de 
Centrumvisie is de herinrichting van het kerngebied van het centrum. 
Dit is het gebied bestaande uit het Heechein, de Buorren, de Kleef en 
het smalle deel van de Kanadeeskestrjitte (oranje op de kaart). De 
bestaande, gedateerde en rommelige situatie vraagt om vervanging 
door een aantrekkelijke inrichting met de nadruk op een goede 
verblijfskwaliteit. Nieuwe bestrating, meubilair en meer groen staat 
hierbij voorop. In het Tsjerkebleek plan is een principeontwerp 
gemaakt dat in dit totale gebied wordt neergelegd.

Herinrichting Tsjerkebleek en Heechein
In 2016 is een werkgroep bestaande uit aanwonenden, ondernemers 
en vertegenwoordigers van de kerk aan het werk gegaan om een 
ontwerp te maken voor de Tsjerkebleek en omgeving. Aanleiding is de 
wens tot verbetering van de uitstraling van het centrum van Akkrum, 
het parkeren, de verkeerssituatie, de benodigde ruimte voor de 
wekelijkse marktactiviteiten en de slechte staat van de kastanjebomen. 
In januari 2021 is het ontwerp opgeleverd en overgedragen 
aan de gemeente. Het ontwerp is één van de bouwstenen voor 
de centrumvisie. Het plan voorziet in een vergroening van de 
Tsjerkebleek en concentratie van het parkeren aan de westzijde van de 
Tsjerkebleek. Het Heechein wordt volledig heringericht, in combinatie 
met de Dringelstrjitte, Boerestege en Widestege. De rijbaan van het 
Heechein ter hoogte van de Tsjerkebleek wordt iets verschoven. Deze 
asverschuiving werkt snelheidsremmend en er ontstaat aan de zijde 
van de bebouwing ruimte voor een nieuwe bomenrij, terrassen voor 
horeca en incidenteel parkeren.
De plannen voor Tsjerkebleek zijn verwerkt in de centrumvisie, op 
een kleine wijziging na in het parkeren langs het Heechein en het 
evenemententerrein.

Themakaart Grijs
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Sfeer en materiaal van de herinrichting
Uitgangspunt voor de nieuwe bestrating is een rode gebakken 
steen. Bij de planvorming voor de Tsjerkebleek e.o. is deze voorkeur 
bepaald. Een vergelijkbare steen wordt ook al toegepast voor de 
voetgangersstroken op het parkeerterrein bij de Poiesz. Dit is een 
duurzame keuze, die goed past bij het historisch karakter van de 
dorpskern. Voor de straatruimten wordt een subtiel onderscheid tussen 
rijbaan en de ‘loopstrook’ langs de gevels gemaakt, bijvoorbeeld door 
een verschillend bestratingsverband of steenformaat. Detaillering van 
de scheiding tussen rijloper en loopstrook wordt nog bepaald en kan 
eventueel variëren. Alles wordt op één niveau bestraat. Het totaal 
wordt daarmee veel meer dan nu één ruimte, gericht op gebruik door 
de voetganger, waarbij de auto te gast is. Waar mogelijk wordt het 
straatbeeld groener gemaakt door het toevoegen van plantvakken/ 
-bakken en bomen.

Plan Tsjerkebleek door BügelHajema Adviseurs 2020
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Herinrichting Buorren en Kleef
Omdat het plan voor Tsjerkebleek alleen de westelijke helft van 
centrum beslaat, maakt ook de herinrichting van de Buorren, de Kleef, 
een deel van de Kanadeeskestrjitte en de Smidsstege deel uit van de 
centrumvisie. Hiermee versterken we het totale kerngebied van het 
centrum, daar waar winkels, horeca en andere voorzieningen zich 
concentreren. Bij de Kleef en de Smidsstege wordt aangesloten op de 
herinrichting van de Mounedyk (onderhoudsproject) en de vernieuwing 
van het parkeerplein bij de Poiesz.

Versterken entree centrumgebied
De toegangen tot het centrumgebied moet beter gemarkeerd worden. 
Belangrijke entrees liggen bij de overgang van Feansterdyk naar de 
Kleef, de T-spliting van UT-wei met de Ljouwerterdyk en de kruising 
Kanadeeskestrjitte – Galamaleane. Door het bijvoorbeeld visueel 
versmallen met beplanting versterken we deze entrees.

Herinrichting Ljouwerterdyk en Kanadeeskestrjitte
Ook de aanpak van de zogenaamde aanloopgebieden, de 
Ljouwerterdyk en de Kanadeeskestrjitte, maken deel uit van de visie. 
De rijbanen van beide straten blijven in principe gehandhaafd, omdat 
deze nog voldoende kwaliteit hebben. Met het vervangen van de 
trottoirs door een klinkerbestrating sluit de sfeer beter aan op het 
kerngebied.

Herstructurering Boarnswal
Een specifiek onderdeel in de visie vormen de Boarnswal en Bûterwal. 
Het plan Tsjerkebleek gaat uit van herinrichting van de openbare 
ruimte. De relatie met het water kan juist op deze plek worden 
versterkt, onder meer door vergroening en het opwaarderen van de 
kade. Ook een flink deel van de bebouwing vraagt hier om aandacht. 
De sfeer sluit niet overal aan op het historische beeld verderop in het 
centrum en het onderhoud laat soms te wensen over. Een totaalaanpak 
van openbare ruimte, kade/aanlegplekken en bebouwing is hier het 
ideaalbeeld.

Parkeren
Voldoende parkeergelegenheid is een voorwaarde voor het goed 
functioneren van het centrum. Tegelijk is de ruimte beperkt en is 
de wens juist om (extra) ruimte te maken voor bezoekers, fietsers, 
voetgangers en groen en daarmee de verblijfskwaliteit verbeteren. In 
september 2021 is een parkeeronderzoek verricht. Daarbij is gekeken 
naar de bezetting van de clusters van parkeerplekken. Gebleken is dat 
het merendeel van de plekken een bezetting kent van onder de 80%. 
In principe is daarmee voldoende parkeercapaciteit in het centrum 
aanwezig. Het huidige aantal vormt daarmee het uitgangspunt van de 
plannen. Het nieuwe parkeerterrein bij de Poiesz zet hier al een plus 
op. 

Hier en daar wordt geschoven met plekken, maar het totaal aantal blijft 
op peil. Dit is op de kaart weergegeven (P, + bij toename). Bij de Kleef 
gaat het aantal bijvoorbeeld iets omlaag ten opzichte van de huidige 
situatie, dit wordt ruimschoots gecompenseerd door de toename bij de 
Poiesz. 

Opwaarderen parkeermogelijkheden
In het hoogseizoen is sprake zijn van een extra vraag. In deze 
periode vormen de ‘overloop’plekken op het voormalig korfbalterrein, 
het parkeerterrein bij de spoorbrug en de parkeerplekken bij de 
sportvelden, naar de entree van de Drijfveer, een aanvulling op de 
plekken in het centrum. 

Over de hele linie is het beeld dat met het beschreven uitgangspunt 
een goede balans aanwezig is tussen de verschillende belangen. 
Bovendien vindt monitoring plaats van het gebruik van de 
parkeerplekken in de komende jaren, ook in relatie tot toekomstige 
ontwikkelingen. Bij eventuele toename van de parkeerdruk worden 
passende maatregelen gezocht.

Bebording
Tot slot wordt, met name via extra bebording (ook elders in het 
dorp), meer aandacht gelegd op de ligging en bereikbaarheid van 
de verschillende parkeerterreinen. Dit geldt bijvoorbeeld voor het 
parkeerterrein bij de spoorbrug, waar (nog) weinig gebruik van wordt 
gemaakt.

referentiebeelden verhardingen, bron:Beeldenbank
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4.4 Thema Rood

Het thema rood gaat over de bebouwing en particuliere erven. 
Dit thema gaat vooral over particulier eigendom. Kwaliteitsverbetering 
is hier in de eerste plaats de verantwoordelijkheid van de particuliere 
eigenaar.

Twee onderwerpen zijn met name van belang. Allereerst de kwaliteit 
van de (straat)gevels, en dan vooral in het kerngebied van het 
centrum. Hier zijn veel markante en kwalitatief hoogwaardige panden, 
en zelfs enkele monumenten aanwezig. Echter, van een aantal panden 
laat de kwaliteit te wensen over. Doordat gevels niet aansluiten bij het 
historische karakter of worden ontsierd door grote luifels of reclame. 
Of door de vervallen staat. Het streven is dat deze panden worden 
vernieuwd. De zwarte contouren geven aan waar dit minimaal wordt 
beoogd. Voor enkele plekken is de gewenste kwaliteitsverbetering 
specifiek (!) aangegeven.

Daarnaast zijn groene erfafscheidingen sterk bepalend voor het 
straatbeeld. Vooral langs de entrees naar het centrum zijn deze 
al in redelijke mate aanwezig. Verdere versterking hiervan kan 
op een eenvoudige maar doeltreffende manier bijdragen aan de 
aantrekkingskracht van de straatruimte. Door de aanplant van een 
groene haag of het realiseren van een begroeid hekwerk. Met groene 
lijnen zijn de plekken aangeduid waar dit veel effect zal hebben.
De verwachting is dat met de totale kwaliteitsverbetering in het 
centrum, ook bewoners en winkeliers – waar nodig – met hun pand 
aan de slag gaan.

Gevelfonds
Een voorstel is om een gevelfonds op te richten waarmee het 
opknappen van panden ook financieel kan worden gestimuleerd.

Themakaart Rood
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4.5 Beschrijving op gebiedsniveau

Een aantal specifieke gebieden in het centrum vragen extra aandacht. 
Verschillende schetsen zijn besproken in het centrumproces. Voor alle 
schetsen, hierna per gebied toegelicht, geldt dat het denkrichtingen 
zijn. De verdere uitwerking naar een definitief ontwerp wordt samen 
met betrokkenen opgepakt.

Evenemententerrein
Samen met de passantenhaven vormt dit, zoals eerder aangegeven, 
een belangrijke schakel tussen het centrum en het water. Een 
plek waar veel functies samenkomen, maar waar de uitstraling en 
aantrekkingskracht in zekere zin nog ontbreken. Hier komen de 
bezoekers van buiten de regio aan en is de ontvangst voor bezoekers, 
bij de entree en de TOP, gekoppeld aan het havenkantoor (met 
Toeristisch Informatie Punt). Hier kunnen bezoekers alle informatie 
krijgen die nodig is voor een compleet bezoek aan Akkrum. Het 
havenkantoor krijgt een facelift gecombineerd met extra (sanitaire) 
voorzieningen voor de passantenhaven.

Inzet is verder het vergroten van de verblijfskwaliteit met onder 
meer ruimte voor zitten en spelen in het groen (zon en schaduw), 
en versterking van de koppeling met de passantenhaven. Via een 
wandelpad met banken wordt de kant van de Ljouwerterdyk (entree 
kerngebied) via het groene veld verbonden met de passantenhaven. 
De biodiversiteit wordt vergroot door toevoeging van bomen en 
plantvakken. Op het scharnierpunt naar het water komt een fraai 
zitelement overgaand in een verlaagde steiger langs het water, die 
ook geschikt is voor kleine waterrecreatie. Het parkeren wordt op 
een efficiënte manier uitgebreid, met haaks parkeren gekoppeld 
aan de bestaande straten. Zo wordt voorkomen dat het parkeren de 
gehele ruimte domineert. Het extra aantal is iets kleiner dan in het 
Tsjerkebleekplan. Met op de verbinding tussen groen en water juist 
geen parkeren.

De totale inrichting wordt zodanig, dat de ruimte altijd geschikt blijft 
voor uiteenlopende evenementen en voor de ‘merketinte’. Het heeft de 
voorkeur om de trailerhelling te verplaatsen, maar alleen wanneer daar 
in goed overleg een alternatief voor is gevonden.

Evenemententerrein Schetsontwerp 
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Sfeerbeelden Evenemententerrein, Bron: www.doelbeelden.nl Sfeerbeelden Passantenhaven, Bron: www.doelbeelden.nl Sfeerbeelden Havenkantoor, Bron: www.doelbeelden.nl
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Kleef/Buorren
Voor de Kleef zijn twee inrichtingsschetsen gemaakt, om te verkennen 
wat de mogelijkheden voor een nieuw ontwerp zijn. Uitgangspunten 
zijn vergroenen, aanbrengen van één type verharding, realiseren 
van een aantrekkelijke pleinruimte en terugbrengen van het aantal 
parkeerplaatsen.

Kleef, Schetsvariant 1 Kleef, Schetsvariant 2

Op beide schetsen is te zijn dat de rijloper wordt onderbroken en dat 
de pleinruimte is voorzien van een aantal groenbakken/-vakken in 
combinatie met banken. Daarmee komt de auto op de tweede plaats; 
autoverkeer zal zich qua gedrag moeten aanpassen aan de inrichting, 
gericht op verblijven van voetgangers. Ook de entree vanaf de 
Feansterdyk wordt beter gemarkeerd met groen. De nieuwe inrichting 
van de Kleef vormt hiermee de verbinding tussen het parkeerplein voor 
Poiesz/Hubo en de winkels/horeca aan de Buorren.
De eerste schets gaat uit van een meer ‘formele’ benadering, strakke 
lijnen en zoveel mogelijk groen. De tweede schets kent een wat 
‘lossere’ inrichting, waarbij grotere banken/zitelementen verwijzen naar 
de vormgeving van steigers/vlonders. De nautische sfeer van ‘waterrijk 
Akkrum’ wordt zo vertaald naar de inrichting van de Kleef.

Sfeerbeelden Kleef, Bron: www.doelbeelden.nl
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Sfeerbeelden Smidstege, Bron: www.doelbeelden.nl foto’s: Maquette “Griene Gloppe”, door Kees de Boer

Smidsstege
Voor de Smidsstege zijn verschillende mooie suggesties ontvangen 
voor een nieuwe inrichting. Echter doordat de ruimte beperkt is, 
is niet alles mogelijk. Het laten begroeien van de wanden is een 
interessant idee, maar gaat mogelijk (te veel) ten koste van de 
ruimte voor voetgangers. In ieder geval krijgt de steeg nieuwe 
bestrating, aansluitend op het parkeerterrein bij de Poiesz en op de 
Buorren. Een kans om van de steeg iets bijzonders te maken wordt 
met name gezocht in een kunstwerk/verlichting dat een bijzondere 
aantrekkingskracht vanuit de directe omgeving zou kunnen hebben. Zie 
bijgaande beelden. In thematiek en vormgeving wordt daarbij gezocht 
naar iets ‘eigens’ dat goed bij Akkrum past. Doel is de steeg zodanig 
aantrekkelijk te maken dat bezoekers uitgenodigd worden om door de 
steeg richting Buorren en rest van het centrum te gaan.

ENTREE ACHTEROM 

ENTREE BUORREN 

VOGELVLUCHT VANAF ACHTEROM 

FOTO`S MAQUETTE  ”GRIENE GLOPPE” 

Creatie om de doorloop van de Smidsstege in     
Akkrum aantrekkelijker te maken 

18-03-2021—Ontwerp Kees de Boer 
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Centrumaanpak in breder perspectief

4.6 Centrumaanpak in breder perspectief

Afsluitend is een totaaloverzicht gemaakt van de centrumaanpak 
in de context van heel Akkrum. Hierop is de relatie met gebieden 
aangeduid waar (ook) kansen liggen voor ontwikkeling van met 
name waterrecreatie (It Stalt en Drijfveer/Tusken de Marren) en 
bereikbaarheid (NS-station). Dit zijn drie gebieden die buiten de scope 
van deze centrumvisie vallen, maar die in de toekomst zeker extra 
aandacht vragen. De ambitie is om hier in afzonderlijke projecten 
uitvoering aan te geven.
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5 Aanpak marketing, profilering én 
versterken ondernemerschap 

Om het centrum van Akkrum toekomstbestendig te maken, richten 
we ons naast de fysieke inrichting, ook op het slim ‘vermarkten’ van 
Akkrum. Het gaat dan om de marketing en profilering van Akkrum 
en het centrum, maar ook om het versterken van het individuele 
ondernemerschap. 

Als gemeente willen we hier ook (eenmalig) in investeren. We denken 
aan extra budget om enerzijds het ondernemerschap verder te 
versterken. Anderzijds willen we een extra impuls kunnen geven aan 
marketing en profilering met aandacht voor de toeristisch-recreatieve 
potentie van Akkrum. Op deze wijze proberen we de positie van 
Akkrum als vitale kern mét recreatief-toeristische potentie verder te 
versterken. We nemen dit mee in het totale investeringspakket.
Dit hoofdstuk geeft een korte weergave van de aanpak en resultaten 
tot nu toe, als onderdeel van de opgave Actief, Gastvrij en Gezellig.

5.1 Marketing en profilering

Het vaststellen van het DNA-profiel, het unieke van Akkrum, is de 
basis voor de gezamenlijke marketing en profilering. En hoe kunnen 
ondernemers dit verhaal samen oppakken, weergeven en benutten in 
marketing en profilering voor het centrum als geheel. Bij de zoektocht 
naar het DNA-profiel is aansluiting gezocht bij de volgende punten:

•	 Akkrum is ideaal gelegen in Friesland en goed bereikbaar, ook 
over water;

•	 Akkrum is daarmee de poort, een startlocatie, voor het 
ontdekken en verkennen van Friesland en de Friese Meren;

•	 Akkrum biedt kansen voor waterrecreatie; 
•	 Akkrum is een pleisterplek: “place to be” en “place to meet” 

door uniek winkel- en horeca aanbod.

Kijkend naar het DNA van het centrum van Akkrum, 
valt het volgende op:

•	 Een hoog niveau aan zelfstandige ondernemers;
•	 Ambachtelijke klasse in het dagelijkse aanbod (o.a. slager, 

bakker, kaashuis);
•	 Een uniek winkelaanbod in mode en lifestyle;
•	 Een uniek horeca aanbod.

Vanuit marketingperspectief is Akkrum een ruwe diamant die 
moet worden geslepen. De ondernemers kunnen gezamenlijk een 
‘samengesteld product’ neerzetten, dat aansluit bij de wensen van 
de hedendaagse consument en bezoeker. Een heldere en éénduidige 
profilering is een randvoorwaarde. Door dit te koppelen aan de 
toeristisch recreatieve potentie van de regio en de recreatieve 
bedrijven in en rond Akkrum, kan er meerwaarde voor alle 

ondernemers ontstaan. De vindbaarheid van dit samengestelde product 
is essentieel. Een website of digitaal platform, gericht op bezoekers en 
de (centrum)voorzieningen, kan daarom niet ontbreken. We zoeken 
hierbij verbinding met de regionale en provinciale marketingwebsites:

•	 Alles over regio Heerenveen - Heerenveen n gouden plak;
•	 Bezoek Zuidoost Friesland | Het Andere Friesland | 

ZuidoostFriesland.nl;
•	 Visit Friesland - alles voor je trip naar Friesland | Friesland.nl).

Ook de wijze waarop dit in de uitstraling en uitingen in de openbare 
ruimte kan worden verbeeld, is onderdeel van de visie. Zo wordt 
bijvoorbeeld voor de bebording langs en op het water (bebordingsplan 
Waterrecreatie Akkrum) een nieuwe huisstijl gebruikt, die aan zal 
sluiten bij de gekozen positionering van Akkrum.

De keuzes over de positionering van Akkrum, in relatie met aanbod 
en (gewenste) beeldvorming zijn nog niet gemaakt. Dit onderdeel 
werken de ondernemers, samen met regiomarketingorganisatie Regio 
Heerenveen ‘n Gouden Plak, de komende tijd verder uit.
In aanvulling daarop is, vanuit het perspectief van leefbaarheid en 
behoud van evenementen en activiteiten, afstemming van belang. 
Onderling afstemmen en informeren tussen de verenigingen en 
stichtingen die actief zijn in Akkrum, maar ook met ondernemers en de 
ondernemersvereniging, versterkt de positie van Akkrum als geheel.

Akkrum DNA collectief: Waterrecreatiekern Akkrum centraal gelegen in parelsnoer waterverbindingen
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https://www.ngoudenplak.nl/
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5.2 Versterken ondernemerschap

Samen met VOAN is een plan opgesteld om het ondernemerschap te 
versterken aan de hand van de volgende onderdelen:

Het verbeteren van de presentatie en profilering van winkels:

•	 Er zijn individuele presentatie- en profileringsscans opgesteld 
voor de winkels, horeca en de commerciële dienstverleners 
in het centrum. De scan geeft een helder beeld over de 
presentatie en profilering van zowel de fysieke winkel als de 
online-presentatie van de individuele (winkel)voorzieningen en 
over mogelijke verbeteringen. 

•	 Tijdens een door VOAN georganiseerde (digitale) 
informatieavond zijn de ondernemers geïnformeerd over de 
(algemene) resultaten van de scans en het belang van een 
goede presentatie en profilering voor ondernemers.

•	 De ondernemers kregen daarnaast een individueel 
adviesgesprek aangeboden, waarin naast de presentatie en 
profilering van de eigen winkel ook werd ingegaan op het eigen 
DNA- profiel van de ondernemer/onderneming. In de afgelopen 
periode zijn diverse gesprekken gevoerd.

Het realiseren van samenwerkingsmodules tussen ondernemers (cross-
overs), rekening houdend met het individuele én het collectieve DNA-
profiel van Akkrum.

Aan de hand van gesprekken met centrumondernemers en het profiel 
zijn de samenwerkingsmogelijkheden met andere bedrijven in en rond 
Akkrum in beeld gebracht. Door te werken met samenwerkingsmodules 
ontstaat niet alleen de kans op meer omzet, maar ook meer onderlinge 
samenwerking en binding tussen ondernemers. De kansen die 
samenwerking met ondernemers in de toeristisch recreatieve sector 
biedt, nemen we hierbij ook nadrukkelijk mee. Hun gasten vormen 
immers een groot deel van de klanten van de centrumondernemers 
en zijn daarmee medebepalend voor de ontwikkeling van het 
voorzieningenniveau en het winkelaanbod. In de gesprekken zijn de 
volgende ideeën ontstaan:

•	 Ambacht in beeld brengen;
•	 Activiteiten organiseren voor inwoners of ouderen;
•	 Een dag of uur meelopen met elkaar;
•	 Een bon van Akkrum;
•	 Een dag het centrum overnemen (basisschoolkinderen);
•	 Welkomstpakket voor nieuwe inwoners;
•	 Thema (mogelijk gerelateerd aan waterrecreatie) koppelen aan 

het dorp.

De onderlinge samenwerkingsmodules kunnen vervolgens worden 
benut in de nog te ontwikkelen marketingcampagne voor heel Akkrum. 

fysieke winkelscan, Bron: presentatie Broekhuis, Rijs & De Gier Advisering (2021)
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6 Financiën en prioritering

Dit hoofdstuk gaat in op het investeringspakket en de prioritering 
binnen dit pakket. Alle wensen en ideeën zijn vertaald in deelprojecten. 
Deze deelprojecten zijn weergegeven op de projectenkaart. Voor 
elk onderdeel zijn de benodigde investeringen berekend. De tabel 
op pagina 26 geeft het totale pakket aan investeringen weer. De 
nummers op de projectenkaart komen overeen met de nummers in het 
investeringspakket en met de omschrijvingen in hoofdstuk 4 en 5.

6.1 Investeringspakket

De beschikbare middelen voor het centrum van Akkrum staan hierna 
kort toegelicht.

Fonds Vitale kernen en Regiodeal Zuidoost Friesland
Binnen het gemeentelijke fonds Vitale kernen is 15% toegekend aan 
het centrum van Akkrum. Vertaald naar een jaarlijks kapitaallast is 
dit € 150.000. Dit geeft een investeringsruimte van ruim drie miljoen.  
Daarnaast is er vanuit de regiodeal Zuidoost Friesland een eenmalige 
subsidie van € 743.802 verleend. 

Inzet extra middelen ‘2e pakket Ondernemers- en 
ondersteuningsmaatregelen’ 
Vanuit de Corona-ondersteuningsmaatregelen is voor de ondernemers 
in Akkrum € 17.500 beschikbaar voor het opwaarderen c.q. aankleden 
van de Smidsstege. Vanuit ditzelfde coronabudget besteden we 
€ 12.500 aan het Bebordingsplan Waterrecreatie Akkrum. 

Afstemming over de besteding van beide (corona)budgetten heeft 
plaatsgevonden met de werkgroep ‘Altyd Akkrum’. Beide budgetten zijn 
meegenomen in het investeringspakket voor het centrum.

Projectplan Ervaren en Turf   
Tot slot is vanuit het project Ervaren en Turf voor het realiseren van 
de Ruimtelijke Entree met TOP in Akkrum een bedrag van € 45.000 
beschikbaar. 

Totaaloverzicht investeringen 
Voor de uitvoering van alle onderdelen is er zo’n € 7,6 miljoen nodig 
vanuit het fonds. Na aftrek van subsidie van ca. € 743.000 vanuit de 
regiodeal Zuidoost Friesland komt het totaal op zo’n € 6,9 miljoen. Dit 
geeft een kapitaallast van € 279.657. Dit betekent dat op basis van de 
beschikbare jaarlijkse kapitaallast van € 150.000 er ruimte is om iets 
meer dan de helft van alle voorgestelde onderdelen in de komende vier 
jaar uit te voeren.

Projectenkaart



26

Waterrijk AkkrumMaart 2022

6.2 Prioritering

De visie voor het centrum van Akkrum is een wensbeeld voor de 
toekomst. Het maken van keuzes is nodig, omdat er onvoldoende geld 
is om alle plannen nu uit te voeren. Kortom, wat moet in ieder geval 
wel en wat kan eventueel later of kan eventueel komen te vervallen. 
Voor de komende vier jaar is, in samenspraak met de 
werkgroep, prioriteit gegeven aan het uitvoeren van de volgende 
projectonderdelen:

1. Herinrichting Tsjerkebleek/Heechein;  
2. Herinrichting Buorren/Kleef; 
4. Herinrichting evenemententerrein; 
14. Versterken profiel Waterrecreatie.

De selectie sluit aan bij de inbreng vanuit het dorp. Het aanpakken 
van het kernwinkelgebied, Heechein/Tsjerkebleek en Buorren/Kleef 
kreeg de hoogste prioriteit in de eerste dorpsbijeenkomst. In de 
bijeenkomsten is ook nadrukkelijk gevraagd om de voorzieningen 
voor waterrecreatie, in een echt watersportdorp als Akkrum, op te 
waarderen. Tot slot komt op het evenemententerrein veel samen: het 
is een belangrijke schakel tussen waterrecreatie en het centrum en is 
bovendien een plek waar veel activiteiten plaatsvinden. 
De uitvoering van deze vier onderdelen past binnen de 
eerdergenoemde jaarlijkse kapitaallast. 

Investeringsprogramma centrumvisie Akkrum 
 
  Investering (incl. 

25% VAT 
 

Selectie 2022-2026 

1 Herinrichting Tsjerkebleek - Heechein 1.925.000 1.925.000 
a Vergroenen Tsjerkebleek 115.000  
b Herinrichting Dringelstrjitte 195.000  
c Parkeren Tsjerkebleek 295.000  
d Herinrichten Heechein 1.235.000  
e Boeresteeg  85.000  
2  Herinrichting Buorren – Kleef  840.000 840.000 
a Opwaarderen Smidsstege 50.000  
b Herkenbaarheid vergroten entree 15.000  
c Herinrichten Buorren – Kleef 450.000  
d Herinrichten Kanadeeskestrjitte (tussen Kleef en 

Himdyk) 
325.000  

3 Poiesz herinrichting parkeerterrein -  
4 Herinrichting evenemententerrein 650.000 650.000 
a Vergroenen/vergroten biodiversiteit 150.000  
b Plaatsen TOP 200.000  
c Herinrichten – parkeren 300.000  
5 Herstructurering Boarnswal  830.000  
a Herinrichten Boarnswal – Buterwal 580.000  
b Opwaarderen kade (vergroenen) 250.000  
6 Herinrichten voormalig Korfbalterrein 275.000  
a Vergroenen/ vergroten biodiversiteit 150.000  
b Parkeren  125.000  
7 Herinrichting Ljouwerterdyk 1.215.000  
a Versterken entree 15.000  
b Herinrichting Ljouwerterdyk 1.200.000  
8 Opwaarderen gebied spoorbrug 275.000  
a Kwaliteitsverbetering groen openbare ruimte 100.000  
b Opwaarderen parkeermogelijkheden 150.000  
c Routing station - centrum 25.000  
d Versterken entree 15.000  
9 Herinrichting Kanadeeskestrjitte 500.000  
a Trottoirs en herinrichting kruisingen 500.000  
10 Welgelegen  -  
11 Coopersburg -  
12 Hylkemapôle 25.000  
13 Groot onderhoud Mounedyk -  
14 Versterken profiel waterrecreatie 972.500 747.500 
a Voorzieningenniveau basis 25.000  
b Bebording  12.500  
c Vergroten aantal ligplaatsen 150.000  
d Brug Wide Stege – Smellebrege 275.000  
e Brug Buorren 100.000  
f Opwaarderen passantenhaven 50.000  
g Verplaatsen trailerhelling 100.000  
h Versterken relatie open vaarwater 

voorm.korfbalterrein 
75.000*  

i Kade spoorbrug vergroenen 150.000*  
j Boodschappensteiger Polsleat 35.000  
15 Gevelfonds 100.000  
16 Marketing en profilering 25.000 25.000 
17 Versterken ondernemerschap  25.000 25.000 
 Sub-totaal  7.672.500 4.212.500 
    
 Externe bijdragen (Regiodeal)  - 743.800 - 743.800 
 Overige bijdragen (coronabudget en regiodeal) - 75.000 - 75.000 
 Totaal  

 
 
Vertaling in jaarlijkse kapitaallasten 
 

6.853.700 
 

 
296.700 

3.393.700 
 
 

149.800 

 *niet in selectie

1

2

4
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Bijlage 1 Analyse bestaande situatie, 
trends en ontwikkelingen

Stedenbouwkundige structuur

Als input in het planproces voor plan Tsjerkebleek is een 
stedenbouwkundige analyse gemaakt van het centrum van Akkrum. 
Samengevat komt hierin de kwaliteit van de historische kern sterk 
naar voren. Het centrum is heel karakteristiek, heeft een prachtige 
eigen identiteit en is geënt op het oorspronkelijk landschap (beloop 
van de Boarne). Maar het centrum is nu ook rommelig en kent 
een onsamenhangende inrichting van de openbare ruimte. Er zijn 
eigenlijk twee ‘hoofdmomenten’ aanwezig: het gebied rond de Kleef/
Buorren (Hubo/Poiesz) en het gebied rond Tsjerkebleek / Heechein. 
Beide plekken liggen er niet heel wervend bij. Er ligt een kans om 
de openbare ruimte veel meer in te richten als samenhangend 
verblijfsgebied, en deze beide deze plekken beter in te richten.

Kansen voor de toekomst zijn:

•	 Bouw verder op de krachtige historische identiteit, focus op de 
‘kern’ van het centrum;

•	 Versterk groene kwaliteit Tsjerkebleek en inrichting rond de 
Kleef/Buorren;

•	 Concentreer parkeren;
•	 Openbare ruimte veel meer rust en eenheid geven en 

materialen die aansluiten op historisch karakter;
•	 Versterk de relatie met het water;
•	 Pak waar mogelijk ook minder fraaie bebouwing aan.

De volledige stedenbouwkundige analyse is op www.heerenveen.nl/
actueel/praat-en-doe-mee/bouwstenen-centrumvisie-akkrum/ terug te 
lezen.

Economische situatie

Werken
In Akkrum als totaal zijn 1370 mensen werkzaam. Uit 
werkgelegenheidscijfers (2020) van de provincie blijkt dat bijna een 
vijfde deel werkzaam is in de ‘Handel en reparatie’, 4% in de ‘Horeca’ 
en 10% in de ‘Zakelijke dienstverlening’. Werkgelegenheid die voor 
een groot deel is verbonden aan het centrum van Akkrum. Ruim een 
kwart is daarnaast werkzaam in de ‘Gezondheids- en welzijnszorg’ 
(o.a. door Leppehiem). Ook het aandeel in de sectoren ‘Vervoer en 
opslag’, ‘Industrie/delfstoffenwinning’ en ‘Bouwnijverheid’ vallen op met 
respectievelijk ruim 11% en 6% en bijna 8%. Dit is te o.a. te verklaren 
door de bedrijventerreinen in Akkrum (Spikerboor en Polsleatwei).

Figuur 1 Werkzame personen per sector 
(bron: Provinciaal Werkgelegenheidsregister, 2020).  

Figuur 2 Vergelijking dagelijks winkelaanbod Akkrum 2020 met het 
gemiddelde in kernen met 2.500 tot 3.500 inwoners (bron: Locatus, 

2020)

Figuur 3 Vergelijking niet-dagelijks winkelaanbod Akkrum 2020 met het 
gemiddelde in kernen met 2.500 tot 3.500 inwoners

 (bron: Locatus, 2020)

Het niet-dagelijks winkelaanbod bedraagt 2.559 m2 wvo (Locatus, 
2020) en komt overeen met het aanbod in vergelijkbare kernen 
(vergelijkbaar inwonertal). Het winkelaanbod in ‘mode & luxe’ en 
‘overige detailhandel’ is bovengemiddeld. Mogelijke verklaring hiervoor 
is de toeristische functie van Akkrum.

 
Winkels
Het centrum van Akkrum richt zich als winkelgebied enerzijds op 
dagelijkse aanbod (levensmiddelen en persoonlijke verzorging). 
Anderzijds is ook sprake van niet-dagelijks aanbod, gericht op 
‘funshoppen’ (o.a. mode en luxe, vrije tijd) en doelgerichte aankopen 
(in/om het huis). 

Het dagelijks winkelaanbod bedraagt 1.329 m2 winkelvloeroppervlak 
(Locatus, 2020). Dit aanbod is groter dan verwacht op basis van het 
gemiddelde in kernen met een inwonertal van 2.500 tot 3.500. De 
recreatie en toerisme in Akkrum is hiervoor een verklaring. Maar ook 
het feit dat Akkrum Nes een tweelingdorp is, speelt mogelijk een rol. 
In Nes wonen ongeveer 1000 inwoners, die ook voor de dagelijkse 
voorzieningen aangewezen zijn op Akkrum.

https://www.heerenveen.nl/actueel/praat-en-doe-mee/bouwstenen-centrumvisie-akkrum/
https://www.heerenveen.nl/actueel/praat-en-doe-mee/bouwstenen-centrumvisie-akkrum/
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Horeca
Het horeca-aanbod in Akkrum is met name gericht op het verstrekken 
van maaltijden. Er zijn bijvoorbeeld wel café-restaurants, maar 
geen echte cafés te vinden. De omvang en het type horeca duidt 
op het belang van toerisme voor Akkrum. Het aanbod is dan ook 
bovengemiddeld in vergelijking met het gemiddelde in kernen die 
ongeveer even groot zijn (figuur 4).

Leegstand en aanbod per branche
Wat betreft de leegstand in Akkrum scoort Akkrum goed: tot voor kort 
was slechts sprake van één leegstand pand in het centrum. In figuur 5 
is het aanbod weergegeven per branche.

Figuur 4 Vergelijking horeca-aanbod Akkrum met het gemiddelde in 
kernen met 2.500 tot 3.500 inwoners (Bron: Locatus, 2020).

Figuur 6 Koopkrachtbinding kern Akkrum (in %) (bron: 
Koopstromenonderzoek, 2017)

Figuur 7 Waardering winkelgebied Akkrum (Bron: provinciaal 
Koopstromenonderzoek, 2017)

Figuur 5 Ligging aanbod centrum Akkrum (Bron: Locatus, 2021).

Bestedingen
Om zicht te krijgen en te houden op het functioneren van 
winkelgebieden, waaronder Akkrum, is in 2007 en 2017 een 
(provinciaal) koopstromenonderzoek uitgevoerd. Naast het 
functioneren van winkelgebieden, zijn ook de koopstromen, het 
koopgedrag van de consumenten in beeld gebracht (koopkrachtbinding 
en afvloeiing naar andere winkelcentra). Uit deze onderzoeken én de 
cijfermatige analyse van Rho blijkt dat Akkrum als winkelgebied goed 
functioneert en met name in de dagelijkse sector redelijk in evenwicht 
is. In de niet-dagelijkse is sprake van wat overaanbod (woonbranche). 
Akkrum neemt nog steeds een sterke positie in in de omgeving. Ook 
het toerisme zorgt vooral in de zomer voor de nodige extra omzet.

Waardering
In het koopstromenonderzoek (2017) is o.a. gevraagd naar de 
waardering van de bezoeker voor het winkelgebied van Akkrum. 
De waardering voor het winkelgebied (zie figuur 7) is vrij goed en 
zeer gelijkmatig. De bezoeker geeft voor bijna alle onderwerpen 
een ruime 7. Dit was in 2007 ook al het geval. In het laatste 
koopstromenonderzoek valt vooral de waardering van het aanbod aan 
dag-horeca op (een 7,3), ook in vergelijking met het gemiddelde van 
alle onderzochte kernen in de provincie (een 6,6).

Trends en ontwikkelingen Detailhandel en Horeca
Hieronder een toelichting op de belangrijkste trends en ontwikkelingen 
in de Detailhandel en Horeca.

Gevolgen COVID-19-pandemie
Concreet voor gemeente Heerenveen betekent de coronacrisis dat 
met name het centrum van Heerenveen (nog meer) onder druk 
komt te staan. De branche ‘mode en Luxe’ wordt sterk geraakt. Een 
branche die het meest in het centrum van Heerenveen, maar ook in 
Akkrum is vertegenwoordigd. Consumenten gaan meer op zoek naar 
winkelaanbod dichtbij huis en kopen ook meer op het internet. De 
wijkcentra en dorpscentra lijken door het winkelaanbod (meer gericht 
op de dagelijkse boodschappen) minder onder druk te staan dan de 
grotere winkelgebieden die gericht zijn op het recreatieve winkelen. De 
maatregelen tegen de verspreiding van Corona raken ook de horeca-
sector hard! 

Op dit moment is nog moeilijk in te schatten wat de uiteindelijke 
effecten zijn op enerzijds consumentengedrag en anderzijds op het 
winkel- en horeca-aanbod, mede door de nog lopende landelijke 
(steun)regelingen. In opdracht van de Retailagenda is een 
impactanalyse uitgevoerd onder consumenten, retailers, vastgoed en 
gemeenten naar de gevolgen van COVID-19 op de non-foodretail: Een 
onderzoek onder de stakeholders naar hun verwachtingen over de 
toekomst van de retail na de coronacrisis (2021).  

https://retailland.nl/app/uploads/2021/03/Retailagenda_Retail-postcorona-impactanalyse_maart2021_SP.pdf
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Internetverkoop
De opkomst van internet gaat door en heeft effect op het 
winkelaanbod, ook in onze gemeente. Door de Coronacrisis is, zoals 
eerder vermeld, het onlineaandeel zowel in de niet-dagelijkse, als 
de dagelijkse branches versneld gegroeid. In de dagelijkse sector 
voorzien wij, gelet op de landelijke cijfers, nog geen gevolgen voor 
het winkelaanbod in Akkrum. In de niet-dagelijkse sector neemt het 
belang van internet toe en zullen winkels zich (nog meer) op service en 
beleving, toegevoegde waarde moeten richten.

Branchevervaging en –verbreding
Branchevervaging en –verbreding betekent dat het assortiment steeds 
meer uitbreidt met artikelen die niet thuishoren in de ‘oorspronkelijke’ 
branchegroep. Het gaat daarnaast ook steeds meer om nieuwe 
combinaties van bedrijfsmodellen in de horeca, detailhandel en 
dienstverlening: de trend van ‘blurring’ genoemd. Voorbeelden zijn 
kappers die koffie schenken en restaurants die streekproducten 
verkopen. 

Schaalvergroting
Schaalvergroting in de retail uit zich op meerdere manieren. 
Bijvoorbeeld op het niveau van vestigingen: het realiseren van steeds 
grotere winkels om klanten te trekken en te behouden door meer 
service en comfort te bieden. Dit geldt bijvoorbeeld voor de vergroting 
van de supermarkt in Akkrum. Verder zien we ook schaalvergroting op 
het niveau van ketens: er komen steeds meer ketenbedrijven en deze 
krijgen ook steeds meer filialen (filialisering, met name zichtbaar in 
Heerenveen). Dit geldt ook voor de horeca. Het landelijke beeld laat 
zien dat in kleinere woonplaatsen meer lokaal ondernemerschap voor 
komt. Dit geldt bijvoorbeeld ook voor Akkrum.

Superspecialisatie
Nieuwe ketens en zelfstandige winkeliers zoeken ‘niches’ in de 
markt: een tegenbeweging door de eerdergenoemde filialisering. 
Voor plaatselijke ondernemers met goed zicht op de lokale markt 
zal altijd plaats zijn – ook in de kleinere kernen zoals Akkrum. De 
aanwezigheid van bijzondere en vaak vernieuwende detailhandel geeft 
extra aantrekkingskracht aan een winkelgebied. Het zijn winkels die de 
consument onthoudt en die een winkelgebied bijzonder maken. 

(Water)recreatie en toerisme 

Recreatie en toerisme is te splitsen in verblijfstoerisme en dagrecreatie 
(w.o. horeca en recreatief winkelen).  De ontwikkeling van de sector en 
cross-overs bieden kansen voor andere sectoren in het buitengebied 
(met name de agrarische sector) en in de centrumgebieden. 
Authenticiteit en beleving zijn hiervoor essentieel.

Akkrum, gastvrij watersportdorp in Zuidoost Friesland, is één van de 
recreatiekernen in de Verordening Romte; de enige recreatiekern in de 
gemeente Heerenveen. Akkrum is een verbindende schakel tussen het 
Friese Merengebied “Friesland Waterland” en het Friese Woudengebied, 
“Het Andere Friesland”. Akkrum vervult een poortfunctie voor deze 
gebieden. Daarnaast is Akkrum de noordelijke toegang tot het 
Veenpolderlandschap.

Daarnaast is Akkrum een waterknooppunt voor waterrecreatie en 
watersport. Het is gelegen aan een aantal doorgaande vaarroutes, 
namelijk de Staande Mastroute en de Turfroute. Akkrum verbindt 
hiermee Zuid-Holland, Overijssel, Drenthe, Groningen en de rest van 
Friesland aan elkaar. Hiermee neemt Akkrum een belangrijke positie in 
het Nederlandse vaarwegennetwerk in. 

Ook te voet en per fiets is Akkrum goed bereikbaar. Akkrum is ingebed 
in zowel het wandel- als het fietsknooppuntensysteem. Verder lopen er 
meerdere lange afstand wandelpaden door het centrum van Akkrum: 
het Koningspad (van Raerd naar Bakkeveen), het Groot Frieslandpad 
(LAW14 van Bergen aan Zee naar Papenburg in Duitsland) en het 
Jabikspaad (van Sint Jacobiparochie naar Hasselt).

Akkrum en ook het voorzieningenniveau van Akkrum is (mede) 
gebouwd op recreatie en toerisme. Naast een grote jachthaven, een 
hotel, een camping, camperplaatsen en een recreatiepark met een 
grote ambitie tot uitbreiding, zijn er ook kleinere voorzieningen als een 
gemeentelijke haven en ligplaatsen en dag-recreatieve voorzieningen 
als horeca, winkels en een kunstroute. 
Akkrum heeft een aantal mooie groene open plekken, die het dorp 
uniek maken en de potentie hebben om het dorp een samenhang te 
geven. Voorbeelden zijn de Tsjerkebleek, de tuin van “Welgelegen” 
en “Coopersburg”, het recreatieveld, voormalig korfbalterrein, bij de 
jachthaven en jachtwerf en Hylkemapôle .

Trends en ontwikkelingen recreatie en toerisme 
Hieronder een toelichting op de belangrijkste trends en ontwikkelingen 
in de sector recreatie en toerisme.

Brede welvaart
Brede welvaart - het welzijn van mensen - is een nieuwe internationale 
maatstaf die is ontwikkeld om welvaart te meten voorbij economische 
groei alleen. Brede welvaart gaat ook over gezondheid, gevoel van 
veiligheid, de toegankelijkheid van voorzieningen, kwaliteit van de 
leefomgeving en veel meer. Brede welvaart komt beleidsmatig steeds 
meer centraal te staan en een slimme groei van toerisme kan daarin 
een hulpmiddel zijn. Groei is geen doel op zich. Zo is er een positieve 
relatie tussen toeristische overnachtingen en banen in de detailhandel.

In algemene zin was, voor de Coronapandemie, de toeristisch 
recreatieve sector wereldwijd aan het groeien. De verwachting is dat 
– ondanks de trendbreuk door de pandemie – deze ontwikkeling zal 
doorzetten. De sector kan een instrument zijn die bijdraagt aan de 
brede welvaart. 

Sociaal-culturele, technologische en duurzame trends
In het trendrapport Toerisme, recreatie en vrije tijd (2020) zijn 
een aantal sociaal-culturele, technologische en duurzame trends 
omschreven. Een aantal hiervan is relevant voor het centrum van 
Akkrum. 

Ontspannen en uitrusten in de vrije tijd is voor veel mensen belangrijk. 
Bijna 90% van de Nederlanders bezoekt bijvoorbeeld een vorm van 
kunst of erfgoed. Er wordt verder veel tijd besteed aan mediagebruik. 
Nieuwe media en digitale communicatiemiddelen winnen terrein ten 
opzichte van klassieke vormen. Sociale media wordt veel meer gebruikt 
dan 5 jaar geleden, ook onder ouderen. Dit heeft invloed op marketing 
en promotie: hoe je bezoekers wilt verleiden om naar een gebied, of 
een centrum te gaan. 

In 2020 is daarnaast een toename geweest van het gevoel van 
emotionele eenzaamheid. Het aandeel sociaal eenzamen is wel stabiel 
gebleven. Een centrum kan een rol spelen als ontmoetingsplek. 

Het belang van duurzaam handelen neemt toe. Dit wordt steeds 
breder gevoeld. Dit maakt dat de weg naar een circulaire economie is 
ingeslagen. De bescherming van unieke landschappelijke kwaliteiten 
wordt ook steeds belangrijker. Het MKB kan een bijdrage leveren aan 
het klimaatakkoord. Zo kan er gewerkt worden aan het terugdringen 
van het gebruik van plastic.  Een meerderheid van de Nederlanders 
vindt duurzaamheid belangrijk (60%). Uit recent onderzoek blijkt dat 
tegen de 80% van de zoekopdrachten bij Booking.com wordt gedaan 
met het filter op duurzame keurmerken. Deze ontwikkelingen sluiten 
goed aan bij de kern Akkrum met evenementen als de Reuzedei, 
Duurzaam Akkrum Nes en verschillende initiatieven gericht op herstel 
van biodiverstiteit.

Specifieke ontwikkelingen in Akkrum
Hoewel buiten de grenzen van het centrum, zijn er specifieke 
ontwikkelingen in Akkrum die relevant zijn voor het centrum. Zo 
krijgen de plannen in de recreatiezone steeds meer vorm met de 
beoogde uitbreiding van Tusken de Marren. Verder is Camping en 
jachthaven de Drijfveer plannen aan het actualiseren. Zij willen zich 
richten op de realisatie en verhuur van lodges. Uitbreiding van deze 
voorzieningen leiden tot meer bezoekers en daarmee naar verwachting 
een toename in bestedingen, ook in het centrum van Akkrum.
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Demografie en huisvesting

In Akkrum wonen circa 3.300 mensen in ongeveer 1.900 woningen en 
daarmee is het dorp – samen met Jubbega - qua inwoners een van de 
grootste kernen van de gemeente. Ongeveer 33% van de huishoudens 
bestaat uit gezinnen, dit ligt op het gemeentelijk gemiddelde (33%).  

De samenstelling van de bevolking van Akkrum is erg vergelijkbaar 
met die van de gemeente Heerenveen. Ongeveer 19% van de 
inwoners is tussen de 25 en 44 jaar (ten opzichte van 22% in de 
gemeente) en 27% van de bewoners van Akkrum is 65 jaar en ouder 
(ten opzichte van 22% in de gemeente). Een groot gedeelte (80%) 
van de woningvoorraad in Akkrum bestaat uit eengezinswoningen. 
De verdeling van de woningvoorraad naar eigendomsvorm komt 
overeen met het gemeentelijk gemiddelde: 59% van de voorraad 
bestaat uit koopwoningen en 30% van de voorraad is in eigendom van 
woningcorporaties. 

Demografische ontwikkelingen en trends
In de periode tot en met 2030 is de verwachting dat het 
aantal huishoudens in Akkrum licht zal groeien. Wel zal de 
huishoudenssamenstelling veranderen: het aandeel huishoudens in 
een leeftijd van 65 jaar of ouder neemt toe, terwijl vooral het aandeel 
45 tot 54-jarigen zal krimpen.  Door de toenemende vergrijzing 
ligt er meer focus op levensloopbestendigheid van woningen die 
onderhoudsarm en gelijkvloers zijn en voorzieningen die bij de vraag 
passen.  

Naast woningtypen voor senioren is het voor de vitaliteit van 
Akkrum ook belangrijk dat er ruimte is voor andere doelgroepen 
(zoals gezinnen en jongere huishoudens). Het is daarom van belang 
om ook in te spelen op deze behoefte. De specifieke opgaven 
voor Akkrum op het gebied van wonen zullen o.a. blijken uit het 
woonbehoefteonderzoek dat ten grondslag zal liggen voor de Woonvisie 
2022.

Relatie met andere beleidsnota’s

Gastvrij Fryslân 2028 
Op 22 april 2020 hebben Provinciale Staten de beleidsnota Gastvrij 
Fryslân 2028 vastgesteld. Hierin staan de uitgangspunten van het 
nieuwe provinciale beleid voor recreatie en toerisme. Het zoeken 
naar een juiste balans in spreiding van toerisme is hierbij één van de 
belangrijkste uitgangspunten.

In de beleidsnota ‘Gastvrij Fryslân 2028’ is de volgende missie 
opgenomen:

In 2028 hebben Friese inwoners profijt van een slimme groei van 
het toerisme. Slimme groei van toerisme zorgt voor een prettige 
en gezonde woon- en leefomgeving, een bijdrage aan het behoud 
van natuur- en cultuurerfgoed en toekomstbestendige banen in een 
veranderende economie (people, planet, profit).

Kortom, toerisme draagt bij aan de leefbaarheid: Friezen kunnen fijner 
wonen, leven en werken. In het uitvoeringsprogramma Gastvrij Fryslân 
2028 (vastgesteld in 2020) is dit nog verder uitgewerkt en concreter 
gemaakt. Voor de gastvrijheidssector zijn zeven opgaven geformuleerd 
in het uitvoeringsprogramma. Deze opgaven zijn opgesteld met de 
Toerisme Alliantie Friesland, waarin ondernemers, onderwijsinstellingen 
en overheden zijn vertegenwoordigd, en de brancheorganisaties.

De zeven ontwikkelopgaven zijn:

•	 Slimme groei;
•	 Toekomstbestendige banen;
•	 Destinatiemanagement (inzet op kwaliteitstoerisme, spreiding 

van toerisme en jaarrond activiteiten);
•	 Vitale waterrecreatie;
•	 Vitale logiesaccommodaties;
•	 Dagrecreatieve netwerken;
•	 Toeristische data op orde.

Voor meer informatie over het uitvoeringsprogramma en de 
ontwikkelopgaven Klik hier.

Strategische Ontwikkelvisie ZOF voor Recreatie en Toerisme  
Regionaal, in Zuid Oost Friesland, wordt er gewerkt aan een 
Strategische Ontwikkelvisie voor Recreatie en Toerisme. Dit is één 
van de projecten in de Regiodeal. Inzet hierin is ‘slimme groei’, inzet 
op brede welvaart, leefbaarheid en vitale kernen. De visie is naar 
verwachting voor de gemeenteraadsverkiezingen 2022 afgerond.

Omgevingsvisie 1.0 ‘Naar een gezonde, ondernemende en duur-
zame gemeente in 2040’
De Omgevingsvisie (vastgesteld 8 juli 2021) is een langetermijnvisie 
van de gemeenteraad op de fysieke leefomgeving. Het is gericht 
op de ontwikkeling van onze gemeente tot 2040. In de visie wordt 
op hoofdlijnen aangegeven wat nodig is om de leefomgeving te 
beschermen, te ontwikkelen en in te richten. Het gaat over alle 
terreinen van de leefomgeving, zoals verkeer en vervoer, water, milieu, 
natuur, gebruik van natuurlijke hulpbronnen, landbouw, cultureel 
erfgoed en economie. Een van de kernopgaven in de omgevingsvisie 
is: Werken aan Heerenveen als (boven)regionaal centrum voor (top)
sport, werk en voorzieningen. Dit betekent dat we onder andere het 
woon- en vestigingsklimaat in de gemeente willen verbeteren door 
de centrumgebieden, waaronder Akkrum, op orde te brengen, én 

ervoor te zorgen dat de werklocaties van goede kwaliteit zijn en dat de 
(bovenregionale) bereikbaarheid is gewaarborgd. In de omgevingsvisie 
zijn de centrumgebieden dan ook benoemd als deelgebied met 
een duidelijk toekomstperspectief. In de beschreven ambities en 
uitgangspunten van de omgevingsvisie zijn de centrumprocessen, 
het maken van een centrumvisie en nieuw detailhandelsbeleid 
meegenomen. 

Economisch Beleid 2020-2030 ‘Werken voor Heerenveen’
Op 25 november 2019 is het nieuwe economisch beleid 2020-
2030 ‘Werken voor Heerenveen’ vastgesteld. Het versterken van 
centrumgebieden en het stimuleren van ondernemerssamenwerking 
zijn speerpunten in dit beleid: als gemeente zetten we in op o.a. de 
pijler ‘Versterken van het vestigingsklimaat’. Een van de opgaven 
binnen deze pijler is ‘Bruisende, vitale kernen en een ondernemend 
Buitengebied’ waarbij we ons als doel hebben gesteld meer 
ondernemerschap, vernieuwende vormen van samenwerking en nieuwe 
economische activiteiten te realiseren/mogelijk te maken. 

Het centrumproces sluit aan bij de opgaven, doelstellingen en 
projecten uit het economisch beleid. We proberen in Akkrum 
samenwerking tussen ondernemers te faciliteren en te stimuleren 
binnen de lopende centrumprocessen. De provinciale subsidieregeling 
(Friese Retailaanpak) is een extra stimulans om na te denken wat beter 
kan in de winkelgebieden. Daarnaast hebben we, mede aan de hand 
van de uitkomsten van het centrumproces, het bestaande horeca- en 
detailhandelsbeleid geactualiseerd tot een nieuwe visie op hoofdlijnen 
voor de hele gemeente.

Nieuwe visie Detailhandel en Horeca
Het in 2011 vastgestelde detailhandel- en horecabeleid van onze 
gemeente was aan actualisatie toe. Ook de trends en ontwikkelingen 
en de (mogelijke) gevolgen van de Covid 19-pandemie maakten 
actualisatie noodzakelijk. Het vastleggen van actuele kaders over hoe 
we omgaan met detailhandel en horeca is van groot belang om de 
verschillende winkelcentra in onze gemeente toekomstbestendig te 
maken. 

Niet alleen de fysieke uitstraling, bereikbaarheid en het (economisch) 
functioneren van winkelgebieden, maar ook de profilering van 
winkelgebieden speelt een belangrijke rol. Samenwerking tussen 
(centrum)ondernemers onderling én met vastgoedpartijen, culturele 
instellingen en de gemeente zijn daarbij van groot belang om 
winkelgebieden toekomstbestendig te maken. Actuele kaders zijn 
daarnaast van belang voor de beoordeling van vergunningaanvragen.

Op 27 januari 2022 heeft de gemeenteraad ingestemd met de nieuwe 
visie Detailhandel en Horeca. In deze visie zijn ook de uitkomsten van 
de verschillende centrumprocessen meegenomen.

https://www.fryslan.frl/_flysystem/media/Uitvoeringsprogramma%20Gastvrij%20Frysl%C3%A2n.pdf


31

Waterrijk AkkrumMaart 2022

Bijlage 2 De bezoekersreis

Een bezoekersreis is een weergave van het proces dat de klant 
doorloopt wanneer hij een product of dienst koopt, in dit geval een reis. 
Klanten – in dit geval bezoekers – worden via verschillende kanalen 
benaderd en bezoekers vinden het product ook via verschillende 
kanalen. Tijdens de fase van dromen (oriëntatiefase) kan dit 
bijvoorbeeld online zijn door een post op Instagram, of offline zijn door 
een reisverslag in een krant of tijdschrift. Deelname aan bijvoorbeeld 
persreizen via de regiomarketingorganisatie is hiervoor dus van belang. 

Wanneer bezoekers onderweg naar hun bestemming zijn, moeten de 
zaken ook kloppen: de verblijfsaccommodaties of het dorp moet goed 
vindbaar zijn, zowel digitaal als fysiek. Bebording onderweg geeft een 
stukje bevestiging dat het laatste stuk van de reis ook ontspannen kan 
verlopen.

Een groot deel van de gastervaring wordt bepaald door de 
verblijfsaccommodaties of de kwaliteit van de horecagelegenheid, hier 
ligt een rol voor excellent ondernemerschap/gastvrijheid. Een andere 
component die van belang is voor de gastervaring is de omgeving. 
Toerisme en recreatie is immers een samengesteld product.

In een vitaal toeristisch recreatief gebied vormen de omgeving, 
accommodaties en organisatie en organische eenheid. Ze versterken 
elkaar en zijn zelfs onderling afhankelijk van elkaar. Samen vormen zij 
de waarde voor de toerist. 

Gastheerschap, gastgerichtheid en gastvriendelijkheid vormen 
tezamen de gast(vrijheids)beleving van bezoekers. Gastvrijheid is de 
mate waarin de bezoeker de ontvangst beoordeelt als uitnodigend, 
ontzorgend en comfortabel. Deze drie psychologische factoren 
vormen gezamenlijk de ervaring van gastvrijheid. Een gewenst gevolg 
van gastvrijheid is dat bezoekers langer verblijven, dan wel een 
herhaalbezoek plannen. 

Uitnodigend:

•	 Bezoekers voelen zich welkom; bezoekers ervaren een 
uitnodigende en benaderbare sfeer Van belang is dat 
bezoekers het gevoel hebben dat de regio openstaat voor de 
aanwezigheid van bezoekers

•	 Vrijheid; het ervaren van vrijheid gaat over de mate waarin 
bezoekers in de omgeving zelfstandig kunnen doen wat zij 
willen

Ontzorgend:

•	 Dienstbaarheid; de ervaring dat de regio/het dorp de bezoeker 
oprecht wil ontzorgen. Er is moeite voor gedaan, zonder dat 
dat daar iets tegenover hoeft te staan

•	 Empathie; de mate waarin de regio/het dorp betrokken is bij 
een bezoeker. Zij snapt welke behoeftes een bezoeker heeft en 
hoe de regio bezoekers hierin kan ondersteunen

•	 Erkenning; refereert naar de ervaring van persoonlijk contact. 
De ervaring van oprechte interesse in de bezoeker en dat deze 
serieus wordt genomen

Comfort:

•	 Op gemak zijn en ontspanning; de mate waarin stress afwezig 
is en een bezoeker zich veilig kan voelen; de mate waarin een 
bezoeker psychologisch kan ontspannen

•	 Zich comfortabel voelen; de mate waarin bezoekers fysiek 
gemak en de afwezigheid van fysieke ongemakken en 
beperkingen ervarenm

bron: toerisme alliantie friesland vitale verblijfsaccommodaties - Bing
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Bijlage 3 Overzicht aan activiteiten en 
evenementen in Akkrum
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Bijlage 4 Resultaten en verslaglegging 
(digitale) bijeenkomsten

Resultaten bijeenkomst d.d. 17 februari 2021

Welke plek moet als eerst worden aangepakt?

De belangrijkste plekken om aan te pakken, liggen in het winkelgebied. 
Tsjerkebleek en Heechein worden het belangrijkst gevonden en daarna 
het gebied van de Buorren en de Kleef. Daarnaast zijn nog een aantal 
specifieke plekken benoemd, zoals het pand op de hoek van de Kleef, 
Smellebrege, de brug in de Buorren, toegangswegen en de entrees van 
Akkrum, de passantenhaven en de gevels van o.a. panden Buterwal).

Waar staat het centrum voor?

Akkrum staat voor sfeer, gezelligheid en is gemoedelijk. Het centrum 
is kleinschalig en overzichtelijk. Akkrum is aantrekkelijk, authentiek en 
heeft historische kwaliteiten. Akkrum heeft een mooi winkel- en horeca 
aanbod met terrassen met veel kwaliteit en diversiteit. Akkrum is een 
actief dorp met veel activiteiten en evenementen.

Waarom is het centrum Belangrijk?

Het centrum is het hart van het dorp. Een plek voor gezelligheid, 
ontmoeting en de vele activiteiten die op verschillende plekken in 
het centrum plaatsvinden. Voorbeelden zijn de merke, de reuzedei 
en de wekelijkse marktkramen. Het winkelaanbod is van belang voor 
de dagelijkse boodschappen.  Het is een belangrijke plek voor het 
ontvangen van bezoekers en water(recreatie).

Waar liggen de kansen?

Kansen voor Akkrum worden gezien op het gebied van cultuur, muziek, 
een festival en een plek voor de jeugd. Ook mooie terrassen en behoud 
van de horeca en winkels in het centrum zijn genoemd. Er liggen 
ook kansen om de doorvaart te verbeteren en minder verkeer in het 
centrum te krijgen (autoluw of eenrichtingsverkeer). Meer eenheid in 
de inrichting van het centrum, met bestrating, verlichting en meubilair 
zien de deelnemers ook als kans.
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Ideeënbus

thema groen 

groene wandelroute 
meer groen in straatbeeld

bloemrijke bermen
vergroten biodiversiteit
groen versterken 
evenemententerrein/passantenhaven
groene boarnswal
voormalig korfbalveld vergroenen 
(onderdeel wandelroute)

thema blauw

hellingbaan + trailers bij 
evenemententerrein verplaatsen?
lage oevers - zwemplek

doorvaarthoogte bruggen naar 1.50 m
vaarroute beter aangeven

Brug over de Boarne opwaarderen

strand

verbeteren relatie met water

thema grijs

eenduidige straataankleding (oa verlichting)
veel zwaar verkeer door het dorp
parkeren meer aan rand van dorp bij Goerres 
en voorm korfbalveld
p-plekken goed aangeven met borden
parkeerplekken niet in zichtlijn haven vanaf 
heechein
aanpak Smitsstege

snelheid beperken (shared space/drempels)
betere wandelroutes door het dorp
inrichting rond bibliotheek, meer eenheid

verkeerscirculatie/zwaar verkeer verbieden

een uniforme hoofdallee tot aan de 
kanadeeskestrjitte

thema rood

zonnepanelen als overkapping parkeren
podium op tsjerkebleek - ontmoetingsplek

Hoekpand Kleef - leegstand
verlichting op gevels (monumenten)

Samenvatting Ideeënbus

evenemententerrein
trailers

beleven
parkeren beperken verdiepen
spelen
VVV-kantoor behouden
ruimtelijke entree (TOP)
groene uitstraling behouden
helling verplaatsen?
podium 

sociale kant
website winkelaanbod
kaartje van Akkrum met wandelroute, 
kunstroute etc. 
kinderboerderij
facebookpagina voor centrumaanpak
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Resultaten bijeenkomst d.d. 30 juni 2021

 

Onderwerp Reactie op concept visie  (samengevat) Reactie projectgroep 
Voorzieningen 
waterrecreatie 

Meer voorzieningen om bootjes aan te 
leggen (ringen, bolders en verlaagde 
walkant of trappetje, electra, oplaadpunt 
voor e-boten  op veilige en ruimte 
plaatsen, zwemplek) Maak bij bruggen een 
doorvaarthoogteschaal zodat sloepen 
weten of ze er onderdoor kunnen. 
Brugwachters actiever adviseren of men er 
wel of niet onderdoor kan. 

Voorzieningen voor de watersporter op orde brengen is heel belangrijk om 
bezoekers gastvrij te ontvangen. Dit is opgenomen in de ontwerp visie, 
waarin voorgesteld wordt om prioriteit te geven en er geld voor te 
reserveren. We zien geen geschikte plek voor zwemmen in het centrum. In 
de centrumvisie wordt dit idee niet verder uitgewerkt. We zetten de 
zoektocht voort op andere locaties in Akkrum. De doorvaarthoogteschaal is 
een goed idee. Het gastheerschap van de brugwachters is een belangrijk 
punt van aandacht en nemen we mee in het overleg met de brugwachters. 

Het ‘knusse’ van het Akkrumse water zo 
laten als het is 

Met de plannen willen we het mooie van Akkrum beter tot uiting laten 
komen. Een belangrijk punt in de visie is om de relatie met en de 
beleefbaarheid van het water in het centrum verbeteren. Zo is het idee om 
een sloepenroute langs het centrum te realiseren. Daardoor wordt het 
aantrekkelijker voor sloepen en voor kleine watersport (zoals kano’s 
rubberbootjes, roeibootjes e sloepen) en bijvoorbeeld sup’s om langs het 
centrum te varen. Daarbij blijft het ‘knusse’ van het Akkrumse water in tact.  

Geef toeristen een ‘reason to stay’ zoals 
een wandelroute van 5 tot 10 km door het 
weiland. Bijvoorbeeld langs Meinesleat-
Polsleat of langs de Boarn naar de Oude 
Schouw. 

Mooi idee. Dit idee valt helaas buiten het plangebied van het centrum. Het 
idee sluit goed aan op de dorpsvisie die Plaatselijk Belang Akkrum-Nes heeft 
opgesteld. Mogelijk contact opnemen met PB om hiervoor een plan te 
maken? 

Passantenhaven Geef de passant zijn rustige 
passantenhaven weer terug. Geen last van 
de hellinggasten die lawaai maken en bier 
drinken. Als gezin komen wij hier niet 
meer.   

Wat jammer dat u niet meer naar de passantenhaven van Akkrum komt. In 
de ontwerpvisie stellen we voor om de trailerhelling te verplaatsen. We 
zoeken nog naar een alternatieve locatie. Dit komt ook aan de orde op de 
derde dorpsavond in januari 2022. 

Ligplaatsen 
passanten 

Belang ‘Akkrum aan het water’ is groot! De 
aanlegmogelijkheid voor passanten in de 
Polsleat, aan de zijde van de Mounedyk 
zowel aan de zijde van de woonflats aan 

Het uitbreiden van passantenplaatsen is een belangrijk onderdeel van de 
centrumvisie. Als optie is opgenomen de locatie bij Coopersburg, en 
daaraan voegen we de aangedragen locaties toe. Het gaat om de Boarnswal 
en Buterwal, de oever bij de appartement gebouwen aan de Rakswal en de 

UT-wei en Rakswâl, zou uitgebreid kunnen 
worden. Dit is een plek waar men 
gemakkelijk het centrum kan bereiken. Ook 
het groen tussen Leppedyk 20 en It Finlân 
zou een aanlegmogelijkheid kunnen 
worden. Hier wordt nu eigenlijk niets mee 
gedaan terwijl dit een van de weinige 
openbare plekken is waar men bij de Boarn 
kan komen. Ook geschikt als 'visstek'. 

Mounedyk. In de uitwerking moet duidelijk worden waar extra 
passantenplaatsen het beste gerealiseerd kunnen worden. De plek aan It 
Finlan en It Weidlan vinden we minder geschikt omdat de afstand tot het 
centrum groter is en passanten door de woonwijk moeten lopen om bij 
voorzieningen te komen.  

Voeg extra ligplaatsen voor passanten toe 
aan de Boarn 

Zie hierboven  

Voeg aanlegplekken toe aan het 
Leechein/Rakwal.  

Zie hierboven 

Maak ook aanlegsteigers aan het Weidlan 
vanaf de spoorbrug tot de eerste aanleg 
plek. Met een voetpad vanaf het keerpunt 
op het weidlan. Daar is ruimte op het gras 
veld voor een speel toestel. Waar kinderen 
ook kunnen spelen als men er een nacht 
blijft. 

Zie hierboven  

Ligplaatsen 
passanten 
Coopersburg 

Bezwaar vanwege mogelijke schade en 
drukte in de tuin en daarmee overlast voor 
bewoner (honden uitlaten, spelende 
kinderen, afval, jongeren) 

Het uitbreiden van passantenplaatsen is belangrijk onderdeel van de 
centrumvisie. We zien het realiseren van extra passantenplaatsen bij de 
locatie Coopersburg als een van de opties. Het is een mooie plek die ook 
toegankelijk is voor de wat grotere pleziervaartuigen, in tegenstelling tot 
andere plekken in het centrum. In de uitwerking moet duidelijk worden 
waar extra passantenplaatsen het beste gerealiseerd kunnen worden. De 
overlast die u verwacht is belangrijk om hierin mee te wegen. Op alle 
plekken waar extra passantenplekken gerealiseerd kunnen worden in het 
centrum geldt dat dit in de buurt van woningen is en dat dit een aspect is 
om mee te wegen.  

Zorg ervoor dat er bezoekers niet zomaar 
de tuin in kunnen lopen waardoor overlast 
beperkt wordt. Een afgescheiden looppad 

Als er ligplaatsen bij Coopersburg worden gerealiseerd is dit een belangrijke 
ontwerpopgave. Het uitgangspunt moet zijn dat de bezoekers zo worden 
begeleid dat ze niet in de tuin komen als ze daar niet hoeven te zijn.   
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of steiger die direct ontsloten wordt op de 
Ljouwerterdyk.  
Er is eerder een proef geweest van een half 
jaar. Gaf veel overlast voor bewoners. Wc 
is te ver weg. 

Toiletten zijn op loopafstand binnen een paar minuten te bereiken. Als deze 
locatie in aanmerking komt om extra passantenplekken te realiseren, dan 
moeten bezoekers ook op een goede manier gewezen worden op deze 
sanitaire voorzieningen iets verderop.  

Wiide Steegsbrege Maak deze brug bediend in het 
hoogseizoen. Laat het bedienen door 
studenten of een sociale werkplaats. 

Een sloepenroute door het centrum is een belangrijk onderdeel van het 
thema water van de centrumvisie. We zijn aan het onderzoeken wat het 
kost om de brug bedienbaar te maken of te verhogen en wat een reëele 
optie is gelet op het beschikbare geld. Op de derde dorpsavond kunnen we 
hier meer over vertellen. 

Smellebrege bedienbaar maken voor 
sloeppassanten en bewoners oude Boarn 

Zie hierboven  

Brug Buorren Hoogte is niet heel belangrijk, maak er wat 
moois van. Beleving vanaf de wal is hier 
nog het belangrijkst 

Belangrijk is om van deze brug iets moois te maken, waardoor het weer 
duidelijk wordt dat je hier water kruist. We zijn aan het onderzoeken of de 
doorvaarthoogte daarnaast ook nog verhoogd kan worden. De verwachting 
op dit moment is dat de maximale winst bij de huidige brug 20 cm zal zijn. 
We bekijken ook of dit een reëele optie is gelet op het beschikbare geld. Op 
de derde dorpsavond kunnen we hier meer over vertellen.  

Brug ophogen met 40 tot 50 cm. Is 
voldoende voor vlotte doorvaart. 

Zie hierboven  

Hogere bruggen goed idee. Hoop dat het 
lukt om deze ambities te realiseren 

Zie hierboven 

Sloepenroute  Rondje Meinesleat, Polsleat door centrum 
mogelijk maken door beweegbare brug of 
eenvoudige zelf bedienbare ophaalbrug 
(zoals bijvoorbeeld bij Reeuwijkse plassen) 

Zie hierboven 

Trailerhelling 
 

Er zijn geen parkeervoorzieningen voor de 
trailerhelling. Ik ben gebruiker van de 
trailerhelling en het parkeren leid tot 
ergernis in de buurt, wel te begrijpen. 

In de centrumvisie stellen we voor de trailerhelling te verplaatsen. We 
willen op het evenemententerrein inzetten op het verhogen van de 
verblijfskwaliteit van de plek, meer groen, de versterking van de relatie met 
het water en het ontvangen van de gasten. Dit verhoudt zich niet goed tot 
de trailerhelling en de ruimte die dit vraagt voor parkeren. De invulling van 
het evenemententerrein  komt ook aan de orde op de derde dorpsavond in 
januari 2022. Belangrijke voorwaarde voor laten vervallen van de 
trailerhelling op deze plek is dat er een goed alternatief moet zijn gevonden 
in Akkrum.  

Verplaats de trailerhelling naar de Polsleat.  Zie reactie hierboven. We kijken eerst naar geschikte locaties waarbij de 
gemeente grond in eigendom heeft, omdat dit het gemakkelijkst te 
realiseren is. Aan de Polsleat is geen geschikte locatie op gemeentegrond. 

Gebruikers doen niks met het centrum en 
geeft wel veel parkeeroverlast. Graag 
verplaatsen naar buiten het centrum. 

Zie reactie hierboven. 

Biedt maximaal 2 betaalde trailerplekken 
aan voor bijvoorbeeld max 8 uur. En zorg 
voor een alternatieve plek, buiten het 
centrum waar de trailer gratis geparkeerd 
kan worden. De auto kan dan op het 
evenemententerrein geparkeerd worden.  

Zie reactie hierboven. We gaan eerst kijken naar een alternatieve locatie 
voor de trailerhelling.  

Parkeren beter oplossen. Blauwe zone? Het evenemententerrein zou een plek moeten zijn waar ingezet wordt op 
kwaliteit door vergroening, de relatie met het water en het ontvangen van 
gasten. Het verplaatsen van de trailerhelling met het bijbehorende parkeren 
zorgt voor meer ruimte om dit te kunnen realiseren. Er is ook gekeken of de 
hoeveelheid parkeren op deze plek iets minder kan ten opzichte van het 
Tsjerkebleek plan en dat kan in onze beleving. Hierdoor ontstaat meer 
ruimte voor een kwaliteitsimpuls. Bedankt voor het idee van de blauwe 
zone, we gaan eerst kijken naar de eerder genoemde oplossingen. 

Evenemententerrein Weeg ook de belangen van de 
omwonenden mee! 
Groen toevoegen is prima en de merketent 
verplaatsen is in verleden eerder gedaan.  
Let op toegankelijkheid in heel Akkrum! 

We wegen de belangen van omwonenden zeker mee, ook al zijn die op de 
avond niet expliciet aan de orde geweest. Concreet gaan we voor meer 
ruimtelijke kwaliteit op deze plek, het versterken van de relatie met het 
water, het vergroenen van de plek, het verplaatsen van de trailerhelling en 
het verminderen van het aantal parkeerplaatsen ten opzichte van het 
Tsjerkebleek plan. Doe mee aan de derde bewonersavond, waarbij dit een 
van de delen is van de visie waarover we met u in gesprek willen. Bij het 
uitwerken van de plannen wordt u als omwonende betrokken. 
Bedoelt u toegankelijkheid voor mensen met een beperking? Dit zijn zaken 
die bij de uitwerking van de plannen meenemen.  
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Voorrang geven aan groen en een plek 
voor de jeugd. Feesttent kan best ergens 
anders. 

Zie reactie hierboven. We gaan samen met de jeugd of en hoe zij een plek 
voor zichzelf zien in het centrum. 

Feesttent en rommelmarkt verplaatsen 
naar korfbalterrein. Meer ruimte voor 
groen/sport en parkeren op 
evenemententerrein 

Zie reactie hierboven. Er blijft ruimte voor (rommel)markten op dit terrein. 
Voor de feesttent betekent de nieuwe inrichting dat er gezocht moet 
worden naar een alternatief. Daarover gaan we in gesprek met de 
merkecommissie. 

Parkeren niet uitbreiden, gaan voor groen. 
Bekijk eerst of er voldoende 
parkeerplekken zijn.  

Uit onderzoek blijkt dat het bestaande aantal parkeerplekken voldoende is. 
Het uitbreiden van het totale aantal parkeerplaatsen is dus niet nodig. 
Doordat er ten opzichte van het Tsjerkebleek plan een aantal 
parkeerplaatsen aan het Heechein worden toegevoegd, kunnen een aantal 
parkeerplaatsen op het evenemententerrein vervallen ten opzichte van het 
Tsjerkebleek plan.  

Parkeren gaat ten koste van groen, 
spelen/bewegen en recreatie op deze plek. 
En verlies van de cultuurhistorische waarde 
van de Boerebrege.  

Zie hierboven 

Kastanjebomen Bomen zijn monumentaal? Graag 
behouden en inpassen in centrum: veel 
uitstraling. Passen in duurzaam ontwerp. 

De kastanjebomen staan niet op de gemeentelijke bomenlijst en zijn deels 
ziek. De staat en toekomstperspectief van de bomen is door deskundigen 
onderzocht. Twee kastanjebomen zijn in slechte staat, de twee andere 
bomen hebben nog wel enig perspectief. Bij de besluitvorming over het 
deelproject Tsjerkebleek worden alle belangen over het wel of niet kappen 
van de bomen zorgvuldig afgewogen. 

Doel is groen toevoegen. Maar als ik alles 
bij elkaar optel verdwijnt er vooral groen, 
en met name bomen. Behoud de 
kastanjebomen, geloof niet zo in de 
nieuwe bomen waar terrassen onder 
komen.  

Er wordt zeker nieuw groen toegevoegd, onder andere aan het Heechein en 
bij het evenemententerrein. Het gaat om meer groen en meer biodiversiteit 
(bomen). Hetzelfde geldt voor de Kleef. De verharding op de Tsjerkebleek 
verdwijnt.   

Fruitbomen 
Heechein 

Geven veel rommel horen op groene 
ondergrond 

De visie gaat ervan uit dat de bomen aan de zijde van Welgelegen worden 
vervangen door nieuwe bomen. In de uitwerking van de plannen, waarbij 
bewoners worden betrokken, worden de soorten bepaald.  

Heechein 
parkeerplekken 

Verdwijnen de parkeerplekken ter hoogte 
van de poort Welgelegen (bewoners 
hebben 5 auto’s) 

In de ontwerpvisie gaan we ervan uit dat hier toch 7 parkeerplekken 
gerealiseerd worden.  

Ljouwerterdyk Er wordt te snel gereden, veel 
geluidsoverlast van motoren en vooral 
asfalt laten liggen. Klinkerbestrating zorgt 
voor veel overlast. 

In de visie wordt uitgegaan van een stoep met klinkers en de straat zelf in 
asfalt met steenprint. 

Hylkema’s pole Niet verhuren aan boer maar mooie 
groenplek van maken met biodiversiteit etc 

De Hylkema’s pôle is onderdeel van het plan voor een wandelroutes langs 
de groene zones in het centrum, een initiatief van het Akwaseum dat 
onderdeel uitmaakt van de centrumvisie. Hierbij ontstaat een aantrekkelijke 
wandelroute langs de groene parels en cultuurhistorische plekken. 
Informatieborden langs de route vertellen de wandelaar over de historie en 
de aanwezige biodiversiteit. Voor de Hylkema’s pôle is het idee om de 
biodiversiteit te vergroten door in samenwerking met de Fûgelwacht een 
inrichtings- en beheerplan te maken voor het gebied.  

Smidsstege Zo groen mogelijk, kunst is vaak gebonden 
aan tijd en groen blijft. Eenvoudige en 
natuurlijk gebaren 

Er zijn al een aantal ideeën hierover ingediend in de ideeënbus. Deze ideeën 
gingen over het aanbrengen van verlichting, beplanting, een constructie 
over de steeg met versiering en verlichting en een muurschildering. Als er 
geld beschikbaar komt voor het opknappen van de Smidsstege wordt dit 
plan verder uitgewerkt. In het plan willen we ook een verbinding leggen met 
het DNA dat Akkrum uit wil dragen.   

Jeugd Suggestie voor een speelbosje op 
voormalige korfbalterrein, oude mavo-
locatie of ten noorden van carpoolplek 

Onderdeel van de centrumvisie is om de jeugd een plek te geven in het 
centrum. We gaan in gesprek met de jeugd of zij dat ook zo zien en hoe zij 
dat zouden zien. De locaties oude mavo locatie en ten noorden van de 
carpoolplek vallen buiten het gebied van het centrum. 

Gevelverbetering  Aan de Buorren is veel voor verbetering 
vatbaar 

Er zijn inderdaad panden die qua uitstraling verbeterd kunnen worden. Dit 
is ook opgenomen op de visiekaart. Het is aan de eigenaren zelf of zij gaan 
investeren in een verbetering. Een gevelfonds zou dit kunnen stimuleren. 
Dit onderdeel is opgenomen in de projectenlijst van de visie. Bij het 
vaststellen van de visie zal duidelijk worden of hier geld voor beschikbaar 
komt.   

Pand aan de Kleef aanpakken Zie hierboven. 
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Voormalig 
Korfbalveld 

Hier geen extra parkeerplaatsen maken, 
wordt gebruikt door de jeugd en toeristen. 
Er zijn genoeg plekken bij de voetbalvelden 
die gebruikt kunnen worden voor lang 
parkeren.  
 

In de visie is dit het voormalige korfbalveld een plek waar het aantal 
parkeerplekken kan worden vergroot, als daar aanleiding toe is. Het aantal 
plekken in het centrum is nu voldoende blijkt uit onderzoek. Wel geeft de 
trailerhelling en het bijbehorende parkeren problemen op het 
evenemententerrein. We gaan onderzoeken of de trailerhelling en het 
bijbehorende parkeren een plek kan krijgen op het korfbalveld. Dit is een 
logische plek aansluitend op het watersportgebied van Akkrum. Maar ook 
andere locaties worden onderzocht. Er zal ook ruimte blijven voor groen op 
de plek achter de woningen. Bij het water van de Meinesleat willen we een 
mooie plek maken waar het water beleefd kan worden. 
 
 

Groen behouden, eerst kijken of er 
voldoende parkeerplekken zijn voor 
nieuwe toe te voegen. 

Zie hierboven 

Inzetten op relatie met water en er een 
uitnodigend groen gebied van maken. 
Geen extra parkeerplekken hier realiseren, 
die zijn er wel bij de sportvelden. 

Zie hierboven 

Veldje niet opofferen voor parkeren, is nu 
een speelveldje voor buurtkinderen 

Zie hierboven. In het groen dat overblijft kan gespeeld worden. 

Nieuwbouw Kleef In strijd met welstandsnota. Geen 
karakteristieke lintbebouwing van 
baksteen en klassieke gevelindelingen. 
Geen duurzame tijdloze kwaliteit, maar 
soort schuurarchitectuur met glazen gevel. 
Ruimte tussen twee nieuwe gebouwen 
bestraten met gebakken klinkers.  

Voor deze ontwikkeling is een specifiek beeldkwaliteisplan gemaakt, als 
aanvulling op de welstandsnota. Hier is de ontwikkeling aan getoetst en 
mee in overeenstemming. De benadering is inderdaad eigentijds, dit hangt 
samen met het gegeven dat dit een nieuwe toevoeging aan het centrum 
betreft, evenals de nieuwe Poiesz. Onder meer in schaal wordt wel degelijk 
aangesloten op de historische kenmerken. De ruimte tussen de twee 
nieuwe gebouwen wordt uitgevoerd in gebakken klinkers. 

Kanadeeskestrjitte Geluidsoverlast door klinkerbestrating 
Overgang van fietspad naar weg is bij 
kruising Galemaleane gevaarlijk 
Parkeren opwaarderen en zichtbaar 
maken. 

De kanadeeskestrjitte is in de visie opgenomen als aanloopgebied naar het 
centrum. Voor het aanpakken van het openbare gebied is een bedrag 
opgenomen in de begroting. Als dit gedeelte prioriteit krijgt en er geld 
beschikbaar komt, gaan we aan de slag met het maken van een plan voor de 
herinrichting. Als dat niet het geval is zal de bestrating zo blijven. Het betreft 
een weg in een 30 km/u zone, waar de meeste auto’s zich aan de snelheid 
houden (volgens een meting van 2018) en waarvoor geen geluidsnormen 
zijn. De gemeente gaat hier dan niet investeren in een stiller wegdek.   
Onderdeel van de centrumvisie is een goede bewegwijzering naar de 
parkeerplaatsen, zodat deze goed vindbaar zijn voor bezoekers.  

Boarnswal Geen kade aan Boarnswal (kade bij 
spoorbrug is ook onaantrekkelijk en 
stenig), behoud de groene kade, die past 
bij Akkrum.  

De centrumvisie gaat uit van een groene kade, waar dat gelet op het profiel 
kan. De kade (walbeschoeiing) zelf blijft, omdat die nog niet aan vervanging 
toe is. 

Maak er een wandelgebied van, met meer 
boompjes, bloemen in bakken of perken.  

De Boarnswal is een belangrijke plek waar het water dichtbij het centrum 
beleefd kan worden. Het is belangrijk dat het een fijne plek wordt om langs 
het water te wandelen. De centrumvisie gaat uit van een groene kade langs 
de Boarnswal, waar dat gelet op het profiel kan. De kade (walbeschoeiing) 
zelf blijft, omdat die nog goed is. Als er geld komt voor de uitwerking van dit 
deel van het centrum, dan wordt het plan voor de Boarnswal verder 
uitgewerkt.  

Parkje Rakswal Voeg het nieuwe park aan de Rakswal toe 
aan de visie en de wandeling daar langs het 
water.  

We hebben dit gebied toegevoegd aan het plangebied van de centrumvisie 
om het belang van de beleving van het water in dit deel van het centrum te 
benadrukken.  

Maak van Mounedyk passantenligplaatsen, 
bij Rakswal ligplaatsen voor bewoners 

Uitbreiding van de ligplaatsen voor passanten is onderdeel van de 
centrumvisie. We nemen dit idee op in de centrumvisie.   

Verkeer Landbouwvoertuigen verbieden in het 
centrum 

Het zou mooi zijn als het landbouwverkeer geweerd kan worden. We gaan 
bekijken of een verkeersbesluit mogelijk is voor landbouwverkeer en 
tractoren. Er kan geen uitgebreid controlestelsel worden opgetuigd voor 
vrachtverkeer – of het wel ter plaatse moet zijn. Dat is dus lastig te 
handhaven en wordt een appel op fatsoen. 

Poatsjebaaie Jeugd met diploma vindt onder eigen 
verantwoordelijkheid wel een plek. Voor 
peuters en kleuter zou er een plek moeten 
komen om veilig te zwemmen 

Een plek om te kunnen pootjebaden is lastig te vinden in het centrum van 
Akkrum. We zetten de zoektocht voort op andere locaties in Akkrum.  
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Onderwerp / reactie Reactie  Actie 

TTrraaiilleerrhheelllliinngg.. 
Dat tussen jachtwerf Oost en de woningen aan de Ljouwerterdyk een 
trailerhelling komt is niet uitvoerbaar, gelet op de drukte in de Meinesloot 
net voor de brug. Een belangrijk punt zijn ook de kabels en leidingen die daar 
langslopen.   

 
 
Corina: Deze plek direct aan de Meinesloot is inderdaad geen geschikte plek voor de 
trailerhelling. Er wordt onderzocht of dit kan bij de ligplaatsen van de AWS, in overleg met 
jachtwerf Oost.   
  

 

TTrraaiilleerrhheelllliinngg.  
Een bedrijf maakt gebruik van de trailerhelling in het centrum. Ze zijn in 
overleg met de gemeente om een eigen plek te creëren, op het 
industrieterrein. Eigenaar van het bedrijf ziet graag dat uitgezocht wordt 
welke oplossing er komt als de trailerhelling bij het evenemententerrein 
komt te vervallen. Dat is nu niet duidelijk. Voor het bedrijf is het belangrijk 
de trailerhelling gemakkelijk en goed toegankelijk te maken, met voldoende 
parkeergelegenheid.  
 
EEvveenneemmeenntteenntteerrrreeiinn..  
Het is belangrijk ruimte te houden voor evenementen, in de zomer bij goed 
weer wordt er veel geparkeerd. Een idee is om bij de passantenhaven te 
werken met grasbetontegels, auto’s kunnen dan makkelijker draaien en 
parkeren. Het evenemententerrein is van waarde voor Akkrum.  
 
 
 
 

 
Corina: is het hier helemaal mee eens. In een watersportdorp is een goede trailerhelling een 
must. Er is nu nog geen goed alternatief direct voorhanden. We zoeken naar een goede plek 
en verwijderen de trailerhelling in het centrum pas als er een alternatief is die daadwerkelijk 
gerealiseerd is. Ook het industrieterrein is een optie om uit te zoeken.  
 
 
 
 
 
Christiaan: Er is een gesprek gevoerd met de merkecommissie, Stichting Akkrum Nes centraal 
en organisatie van de reuzedei. Zij hebben een pleidooi gehouden om de evenementen 
centraal in het dorp te blijven houden, en dit veld hiervoor geschikt te houden. De totale 
inrichting wordt zodanig dat de ruimte geschikt blijft voor uiteenlopende evenementen. Ook 
blijft er ruimte voor de merketinte. Er komen meer parkeerplekken bij op het 
evenemententerrein. Het is een goede suggestie om voor het parkeren te werken met 
betontegels waar gras doorheen groeit. Op drukkere dagen kan geparkeerd worden bij het 
voormalig korfbalterrein of bij de voetbalvelden. 
 
Als de trailerhelling verplaatst naar het korfbalveld komen hier ook auto’s met trailers te 
staan. Als de trailerhelling blijft, dan zou het wellicht ook een optie zijn om voor het parkeren 
te verwijzen naar het voormalige korfbalterrein. 
 
Als reactie wordt aangegeven dat de afstand tussen het korfbalterrein en haven groot is.  

 
Optie trailer op 
bedrijventerrein 
meenemen in 
onderzoek  
 
 
 
 
 
 
 
 
optie 
grasbetontegels  
meenemen in 
ontwerp 
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Opmerking Reactie Actie 

Uitbreiding van de haven. Hij is benieuwd waar dit zal zijn, en hoe dit 
gerealiseerd gaat worden.  
 
Een gezonde balans tussen bewoners, ondernemers en toeristen is 
heel belangrijk voor Akkrum.  

Christiaan:  voor de uitbereiding van het aantal ligplaatsen voor passanten zijn een aantal oevers in 
of vlakbij het centrum als zoeklocatie aangewezen . In overleg met betrokkenen en omwonenden 
bekijken we welke ligplaatsen geschikt zijn, en of we dit kunnen realiseren.  
  
Na het vaststellen van de visie gaan we de plannen voor  het evenemententerrein verder 
uitwerken, waaronder het optimaliseren van parkeerplekken.  

 

Wat er gemist wordt in de centrumvisie is een plek voor jongeren. Je 
kunt ze benaderen via scholen en jongerenwerk. Het 
evenemententerrein is geschikt als sport-trapveldje voor jongeren. 
 
Kan er een podiumfunctie komen?   

Gemeente en de werkgroep gaan samen met jongerenwerk de jeugd benaderen en horen wat zij 
wensen om zo binnen de mogelijkheden een plek voor de jeugd in het centrum te maken. 
 
 
Een vast podium in de openbare ruimte heeft zijn voordelen maar ook nadelen, zo is het minder 
flexibel als het gaat om de gewenste maatvoering en locatie en geeft ook beperkingen voor andere 
functies.  

 

Het zou mooi zijn dat Akkrum een digitale informatiezuil kan bieden 
voor festiviteiten en activiteiten. Dan weten bewoners en toeristen wat 
er te doen is in het dorp. Kan de gemeente daar een bijdrage aan 
leveren?    
  
Vanuit het Akkrumer Dream Teater willen ze d.m.v. een project hier 
aandacht aan besteden om afscheid te nemen van de bomen. Een 
ander idee is om de bomen te stekken en die bijvoorbeeld uit te delen.  
  
 
In het plan Tjerkebleek staat dat er kastanjebomen worden gekapt of 
verplaatst. Klopt dat? 
 
 
 
 
 
 
Waar zou een bankje van het social sofia project een plek kunnen 
krijgen op de Tsjerkbleek? 

Ruurdtje en Corina vinden het theaterproject een heel mooi idee. Bij de ingangen van het dorp 
staan digitale aankondigingsborden, die beheerd worden door de VOAN. Deze kunnen gebruikt 
worden om activiteiten en evenementen op aan te kondigen.  
 
 
 
 
 
 
 
 
Wij hebben onderzoek laten doen naar de kastanjebomen. Twee hiervan zijn levensvatbaar voor 
nog 10 tot 15 jaren (de twee die in het midden staan), met de nodige investeringen. Er is gekeken 
of er ruimte is in het ontwerp van de Tsjerkebleek om de bomen te behouden. De eerste 
inschatting is dat dit mogelijk moet zijn. Bij het definitief maken van het plan gaan we dit verder 
uitwerken. Onze intentie is om de bomen te behouden.  
 
 
 
We willen terughoudend zijn dat de Tsjerkebleek alsnog volloopt met goedbedoelde initiatieven die 

Bekijken of 
informatiezuil 
evenementen en 
activiteiten voor 
bewoners en 
bezoekers te 
realiseren is 
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Smidsstege.  
Er zijn vanuit het dorp twee ideeën ingediend voor het opknappen van 
de Smidsstege. Op deze twee mooie projecten is nooit echt op 
gereageerd. Er is aangegeven dat er geen geld beschikbaar is voor een 
eventuele renovatie aan de Smidsstege. Vanuit de Doarpskeamer 
(mienskip) hebben zij goede ideeën om de steeg leuk aan te kleden. 
Bijvoorbeeld met verticaal groen, schilderingen of happy stones. Het 
zou mooi zijn dat de gemeente investeert in bestrating en verlichting. 

afbreuk kan doen aan de kwaliteit van de groene verblijfsruimte. Er zijn eerder ook ideeën 
binnengekomen voor bijvoorbeeld een labyrint, die hebben we om dezelfde reden ook 
afgehouden.  
 
Corina: Er is wel aandacht besteed aan deze ideeën in het Middelpunt, we zijn alleen nog niet aan 
de uitvoering toe. Er wordt in de visie zeker geld gereserveerd voor het opknappen van de 
Smidsstege. Een projectgroep voor de aanpak van de Smidsstege is er al, de Doarpskeamer kan hier 
prima aan toegevoegd worden. Ook de mensen die een plan hebben ingediend voor de steeg 
worden hiervoor uitgenodigd. Het idee van verticaal groen lijkt lastig, de steeg is smal en op 
bepaalde plekken is er weinig licht. Maar suggesties nemen wij zeker mee naar de ontwerper. De 
ontwerper haalt de sterke punten uit de ingediende plannen, en maakt er een mooi ontwerp van.  

 
 
 
 
Betrekken 
doarpskeamer, 
bedenkers 
ontwerpen 
Smidsstege bij 
planvorming 
 

Ze ziet graag dat de appelbomen naast Welgelegen vervangen worden 
in overleg met de bewoners.  
 
 
 
 
 
 
Ze heeft nog een idee voor het maken van extra parkeerplekken achter 
de kerk voor de bewoners van Welgelegen 
  
  
  
  
  
  
Het voorstel van de Kleef, met groen en bankjes is leuk, alleen met het 
bijgaande verkeerd is af te vragen hoe gezellig dit wordt.   
 
 
 
Ze woont vlakbij het evenemententerrein. Er gaat veel aandacht uit 
naar parkeren en toeristen. Ze mist de belangen voor bewoners van 
het centrum. Vooral in de zomer is het erg druk en soms ook een 

In het Tsjerkebleek plan, dat onderdeel uitmaakt van de visie wordt ervan uitgegaan dat de bomen 
aan de zijde van Welgelegen worden vervangen door nieuwe bomen. Nadat de visie is vastgesteld 
worden de plannen verder uitgewerkt en gaan we een keuze maken voor het soort bomen. Dat 
doen we in overleg met de bewoners. 
 
In het plan van de Tsjerkebleek waren aan het Heechein naast Welgelegen geen parkeerplekken 
gepland. In de ontwerpvisie gaan we ervan uit dat hier toch 7 parkeerplekken komen. Extra 
parkeerplekken achter de kerk, is iets om eens verder te verkennen. Dat doen we als het plan van 
de Tsjerkebleek wordt uitgewerkt tot definitief ontwerp.   
 
 
Christiaan: de inrichting is nu bijna 100% gericht op de auto. Het idee is straks dat de auto te gast is 
en er meer ruimte is om te wandelen, zitten en te ontmoeten. Op de Kleeft doen we dit door meer 
groen toe te voegen, bomen en beplanting en door bankjes te plaatsen.  
 
Corina: wat het ingewikkeld maakt is dat alle belangen tellen. Soms komen deze overeen en soms 
zijn ze tegengesteld. We doen ons best om alle belangen goed in kaart te brengen. Daarom 
organiseren we ook een digitale inloop. Daarna proberen we tot een goede belangenafweging te 
komen. 
 
 
Akkrum is een klein centrum. Om aantrekkelijk te blijven is het belangrijk dat het winkelend publiek 
dichtbij kan parkeren. Het verkeer geeft ook levendigheid aan het centrum. Het is te klein om het 
centrum af te sluiten voor het verkeer.  

 
 
 
 
 
 
 
 
Verkennen extra 
parkeerplek achter 
de kerk 
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bende.  
  
 
 
Gezien de plannen ziet ze liever dat het verkeer niet in het centrum 
komt. 

 

Hij woont aan het evenemententerrein, en zit niet te wachten op hoge 
bomen. Dit beperkt het uitzicht en neemt licht weg. Er zijn vijf 
parkeerplekken ingetekend aan de achterzijde van de woningen. Zodra 
dit gratis parkeren wordt zal het drukker worden, en gaan bezoekers er 
langer staan.  Naast nr. 70 gaat de stoep weg, hiervan wordt 
gebruikgemaakt door Leppenhiem.  
 
En wat betreft de trailerhelling, welke maatregelen worden genomen 
om verdere overlast te voorkomen.    
  
 
 
Komen er bomen terug van enig formaat? Grote bomen doen meer, 
deze vangen meer C02 op.   
  
De brug wordt twee keer zo hoog. Als bewoners vanuit Leppenhiem 
het dorp in willen, moet het niet te steil worden.  
 
 
 
 
 
 
 
 
De Boarnswal en Buterwal zijn niet meegenomen in het plan, misschien 
zijn er mogelijkheden vanuit de Regiodeal? 

Christiaan: in het plan van Tjerkebleek zijn er onderwerpen die nog bekeken en besproken moeten 
worden, zoals de keuze voor bomen en definitieve aantal en plek van de parkeerplaatsen. De plek 
achter de woningen is niet bedoeld voor bezoekers.  De stoep naast nr 70 is nu wel ingetekend in 
het plan. 
 
 
We zijn op zoek naar een alternatieve plek voor de trailerhelling en het bijbehorende parkeren. Als 
dat niet lukt dan blijft de trailerhelling op de huidige plek. Dan zullen we op zoek gaan naar 
oplossingen om de overlast op het evenemententerrein te beperken.  
 
Een goed tip, nemen we mee.  
 
 
Christiaan: In de visie is het verhogen van de doorvaart één van de belangrijke plannen. Dit kan 
door bedienbaar maken van de brug of door het ophogen. Het verhogen van de brug wordt 
inderdaad lastig, zeker omdat het begaanbaar moet blijven voor bewoners van Leppehiem. Maar 
ook het bedienbaar maken van de brug is niet zomaar klaar. Het op afstand bedienbaar maken is 
erg kostbaar. Bij de andere optie, het bedienen door vrijwilligers is afhankelijk van de inzet van 
mensen uit het dorp. Zodra het geld beschikbaar is, gaan we dit verder onderzoeken en komen met 
een concrete oplossing.  
 
Het kernwinkelgebied (Heechein, Buorren, Kleef) en evenemententerrein en de voorzieningen voor 
de watersport (waaronder de bruggen en verplaatsen van de trailerhelling) hebben meer prioriteit. 
De Boarnswal en Buterwal zijn ook belangrijke plekken maar hebben iets minder prioriteit. Als er 
meer geld kan worden gevonden (Europees geld bijvoorbeeld) gaan we kijken of we dit ook kunnen 
aanpakken.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Bij nieuwe bomen 
bekijken of 
exemplaren met 
enig formaat 
mogelijk zijn. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

In het centrum ziet hij liever minder parkeren en verkeer. Dit kan beter 
naar de rand van het centrum.   

Christiaan: er is een parkeeronderzoek gedaan, de uitkomst hiervan is dat het huidige aantal 
voldoende is. Op het evenemententerrein worden een aantal plekken toegevoegd, zodat de 
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Voor het havenkantoor, is het mogelijk om daar een horecafunctie in te 
maken? 
 
Is er een mogelijkheid om het doorgaand verkeer in het centrum op te 
heffen en alleen bestemmingsverkeer toe te laten? 
 

Tsjerkebleek groener wordt en hier een aantal parkeerplaatsen weggehaald kunnen worden. 
Ondernemers hechten waarde aan parkeren op goede afstand omdat het belangrijk is om als 
centrum aantrekkelijk te zijn voor bezoekers. Het is zoeken naar een goede balans.  
 
Het havenkantoor heeft een beperkte oppervlakte, waardoor een volledige horecafunctie niet 
mogelijk is. Daarnaast zijn er voldoende horecabedrijven in het centrum. Het toevoegen van extra 
horecafuncties zien we ook liever in de bestaande panden in het centrum, ook om leegstand te 
voorkomen. 
 
Christiaan: wij willen het centrum goed bereikbaar houden voor verkeer. Het idee is om het gedrag 
van automobilisten te veranderen door een andere inrichting om zo de snelheid te verminderen. 
Dit is effectiever dan een knip of alleen toelaten van bestemmingsverkeer. Het verkeer dat niet in 
het centrum hoeft te zijn, kan er via de randweg omheen rijden.  

Voorkeur voor merketinte elders. IJsbaan is een alternatief, maar is ook 
een optie voor toekomstige woningbouw. Of locatie tussen de 
Gamealeane en het spoor. 
Het alternatief voor de Kleef ziet er prachtig uit, mijn voorkeur gaat uit 
naar variant 2. Laat door zitelementen en groen duidelijk worden dat 
automobilist te gast is. Evt werken met losse verplaatsbare 
bloembakken.  
 
Er is veel discussie over kastanjebomen op It Heechein. Hij suggereert 
de gezondste bomen te laten staan of te verzetten. 
 
 
 
 
 
 
Hoe wordt het plan aangepakt? Wordt dit in een keer aanbesteed of in 
stukjes? 
Alternatief voor loop van de wandelpaden (pdf). Het naastliggende 
water met beplanting is te mooi om niet langs te lopen.  
Is het mogelijk in de passantenhaven extra ligplaatsen te maken door 
bv een tussensteiger? 

Corina: de suggesties nemen we mee naar het overleg met de marktencommissie.  
 
 
 
 
 
 
Corina: het is een mooie suggestie om de bomen te verplaatsen, maar ook kostbaar, Wij hebben 
onderzoek laten doen naar de kastanjebomen. Twee hiervan zijn levensvatbaar voor nog 10 tot 15 
jaren (de twee die in het midden staan), met de nodige investeringen. Er is gekeken of er ruimte is 
in het ontwerp van de Tsjerkebleek om de bomen te behouden. De eerste inschatting is dat dit 
mogelijk moet zijn. Bij het definitief maken van het plan gaan we dit verder uitwerken. Onze 
intentie is om de bomen te behouden.  
 
 
Corina: het plan wordt niet in een keer aanbesteed, maar in delen.  
 
 
 
 
Dit nemen we mee in de uitwerking van het plan voor het evenemententerrein.  
 

De suggestie 
Galemaleane 
meenemen in het 
gesprek met de 
merkecommissie. 
 
 
Suggestie 
verplaatsen 
kastanjebomen 
mee nemen in 
definitieve 
ontwerp.  
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Evenemententerrein: is beton voor wandelpaden een optie 
(onderhoudsvriendelijk, uniform zie wandelpaden Rakswal) 
Straatbeeld kent naast mooie gevels ook een aantal niet fraaie 
steenvlakken. Dit zou je kunnen oplossen met groen (evt cortenstaal 
voor hoger groen). Een plaatselijke commissie (VOAN/Akkrum Grien) 
zou dit kunnen onderhouden.  
Kunst (wedstrijd) in aansluiting op de kunstroute of leuke 
spelelementen… 
Maquette voor ontwerp van de steeg breng ik graag eens naar het 
gemeentehuis, dan krijgen keuzemakers een duidelijker beeld van het 
idee.  

 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
Uitnodigen voor 
werkgroep 
Smidsstege 

Bestrating It Leechein 1, hoe gaat dit eruit zien?  
 
 
 
 
Brug bij de Rabobank (Buorren 3), wat gaat hiermee gebeuren?  
 
 
 
 
 
Op de tekening staat een andere kleur ingetekend.    
  
Wordt toekomstrijden ook meegenomen bij de inrichting van 
parkeerplaatsen, zoals elektrisch rijden en oplaadpunten? Dit geldt ook 
voor fietsers.    

Uitgangspunt is het Tsjerkebleekplan, waarbij de straat en de voetpaden op één nivo wordt 
aangelegd. We kiezen voor rode gebakken klinkers. Zie voor meer informatie op de website 
www.heerenveen.nl/centrumvisieakkrum   
 
De wens is om de doorvaarthoogte te vergroten. Er is gekeken of met kleine ingrepen een 
verhoging kan worden gerealiseerd. Helaas is dit niet met kleine ingrepen mogelijk en zal de brug 
dan vervangen moeten worden. Het vervangen van de brug is een hele kostbare zaak. Dit gaat om 
€ 600.000,-. Daarom kiezen we voor alleen het verfraaien van de brug. 
Dat klopt, dat gaan we aanpassen. 
 
Ruurdtje: we maken een inhaalslag op elektrische oplaadpunten, voor zowel fietsen, varen als 
autorijden.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Kleur lijn Leechein 1 
op themakaart rood 
aanpassen 

Ik ben enthousiast met de investering van 4,2 miljoen in Akkrum. Dit 
moet erop gericht zijn dat ondernemers in Akkrum gaan investeren. 
Wij willen Akkrum op de kaart houden zodat het dorp de concurrentie 
met ander watersportdorpen aan kan. Hier zijn nieuwe impulsen voor 
nodig. Wat kunnen wij uitbuiten? De Trigreppel met Hylkemapole, 
rondje wateren in Nes, de Nieuwboorn, de Meinesloot met rondje 
Poellen, de Sylroede rondje Grou. Maak van Akkrum een tweede 
Giethoorn, opstapplaats voor Friese wateren, Akkrum het hart van het 

Corina: de gemeente is juist samen met het dorp bezig om Akkrum zo aantrekkelijk mogelijk te 
maken, door gezamenlijk een visie te maken: vragen die centraal staan zijn wat is er nodig om het 
centrum van Akkrum toekomstbestendig te maken? Waar liggen de kansen en waar liggen de 
uitdagingen? Ondernemers en bewoners worden uitgedaagd om te komen met plannen en ideeën. 
Dat is ook volop gedaan. Wij denken dat de visie die er nu ligt antwoord geeft op deze vragen. Zoals 
het vergroenen van Akkrum, de historische kwaliteiten beter tot zijn recht laten komen door een 
mooier straatbeeld en goede verlichting, de watersportvoorzieningen op orde en een vaarroute 
direct langs het centrum.  

 



42

Waterrijk AkkrumMaart 2022

Opmerkingen digitaal loopspreekuur & mails 
 
 

Friese waterland. H 
iervoor hebben we nodig een verhuuroever voor kleine bootjes tot 4,5 
meter, een uitdaging voor jonge ondernemers. Bijvoorbeeld 
kopsteigers bij spoorbrug, Mounedyk, houtzagerij Ljouwerterdyk.  
Het evenemententerrein, de haven en de trailerhelling moeten de 
mogelijkheden houden die het nu heeft. Dit geld kan beter 
geïnvesteerd worden in nieuwe impulsen voor ondernemers. 
 
Komt er ook een goede hangplek voor de jeugd? Bijvoorbeeld op het 
eiland (bij de reuzen). Dit kan ook mooi gecombineerd met de 
watersport, ook zij kunnen er gebruik van maken.  
 
Hij mist de emotie in de plannen, plezier is ook belangrijk. Alle 
belangen, de belangen van bewoners en de economie zijn belangrijk.  

 
 
 
 
 
Er wordt samen met het jongerenwerk contact gezocht met de jeugd. Wat wensen zij? In de visie 
wordt opgenomen dat een plek voor de jeugd gewenst is in het centrum. 
 
 

Hij is in contact gekomen met bewoners van Coopersburg. Ze zijn 
ongerust over de aanlegsteiger die daar gepland is. Het is onduidelijk of 
deze vrij van de wal komt, hoe watersporters naar het dorp kunnen 
wandelen en om hoeveel meters het gaat. 
  
Wat wordt de status van het park? Wordt dit een prinsentuin, of meer 
recreatief. Is het mogelijk dat bewoners bezwaar kunnen maken tegen 
dit plan?  
 

Christiaan:  
We zien graag dat het aantal ligplaatsen voor passanten uitgebreid wordt.  
 
Naar aanleiding van de reacties op dit punt en dat de rust en uitstraling van de plek 
(mausoleum/park en ouderenwoningen) teveel wordt verstoord door het realiseren van 
passantenplekken, komt deze locatie als zoekplaats voor ligplaatsen voor passanten te vervallen.  

 

 

Opmerking Reactie  Actie 

Hij is benieuwd naar het stuk bij de huizen van It Heechein,  voor de 
kerk. Op de tekening staat dat het trottoir 8 meter breed gaat worden. 
Een meter of 3, tot aan de klinkers, is echter ons bezit.  
 
Wij willen geen hoge bomen voor ons huis omdat we zonnepanelen 
willen plaatsen.  
 
 

Corina: de centrumvisie bevat de koers op hoofdlijnen voor het centrum van Akkrum, maar gaat 
niet in op de strook grond voor de woningen of de kap van de kastanjes. Dit zijn meer ‘details’ die 
thuishoren bij de vervolgstap, waarbij het ontwerp van de Tsjerkebleek definitief wordt gemaakt. 
 
Na het vaststellen van de visie gaan we aan de slag met het ontwerp. Voordat dit plan definitief 
gemaakt wordt, gaan we eerst met bewoners (en eigenaren) overleggen. Daarbij komen de 
onderwerpen als de bomen, parkeren en strook grond voor woningen aan bod. Daarna wordt het 
plan door het college vastgesteld en knopen doorgehakt. 
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Er is toegezegd door de werkgroep dat iedere bewoner bezoek zou 
krijgen over het eigendom en de vraag of hij of zij wel of niet een boom 
voor de deur wilde. Er is gezegd dat degene die dat niet wilde, geen 
boom voor de deur zou krijgen.  
 
Hij ziet graag een behoud van de kastanjebomen. (C02, duurzaamheid). 
Men staat niet open voor de suggestie om de bomen die nog wel goed 
zijn op te nemen in het plan. Van wie is dit plan? Niet van de mensen 
die hier wonen, zo voelt het niet. Een rondgang langs onze buren leert 
dat dit gevoel wordt gedeeld.  
 
Hij wil ten eerste kenbaar maken dat hij ontevreden is over hoe hij en 
andere bewoners worden behandeld. Er heerst een angstcultuur, ze 
voelen zich niet serieus genomen als bewoners. Plannen lijken er 
zonder inspraak van de bewoners doorgedrukt te worden. Het 
doorhakken van knopen wordt steeds uitgesteld. Hij ziet graag dat PB 
en de gemeente hierop reageren.  
  
Het vakantiepark wordt uitgebreid, het is nu al een probleem met 
parkeren. Bewoners kunnen zelf al vaak geen plek vinden, waardoor ze 
een straat verder moet parkeren op de plek van een andere 
buurtbewoner. Het probleem wordt dus verplaatst. Met name de 
dinsdag t/m zaterdag is erg druk. 

Het ontwerp voor Heechein moet nog definitief gemaakt worden. Dat doen we nadat de 
centrumvisie klaar is. Het bezoek moet en gaat nog plaatsvinden. Er wordt zoveel mogelijk 
rekening gehouden met individuele wensen. Tegelijkertijd moet er ook gekeken worden naar het 
algemene belang en het straatbeeld dat ontstaat. Daar gaan we dan knopen over doorhakken. 
 
Wij hebben onderzoek laten doen naar de kastanjebomen. Twee hiervan zijn levensvatbaar voor 
nog 10 tot 15 jaren (de twee die in het midden staan), met de nodige investeringen. Er is gekeken 
of er ruimte is in het ontwerp van de Tsjerkebleek om de bomen te behouden. De eerste 
inschatting is dat dit mogelijk moet zijn. Bij het definitief maken van het plan gaan we dit verder 
uitwerken. Onze intentie is om de bomen te behouden.  
 
Over het doordrukken van plannen en de angstcultuur waarover gesproken wordt, gaan we met u 
in overleg want dat is niet wat we willen. 
  
Christiaan: in september is er een parkeeronderzoek gedaan. Op dit moment zijn er in principe 
voldoende parkeerplekken in Akkrum. Deze resultaten zijn voor ons een vertrekpunt in het plan. Er 
zitten een aantal verschuivingen in, in Tjerkebleek zullen een aantal plekken verdwijnen. Op het 
evenemententerrein worden ook nieuwe plekken gerealiseerd. Hiermee creeër je een goede 
balans. De uiteindelijke uitwerking gaat in samenspraak met bewoners. Daarnaast wordt het 
parkeren jaarlijks gemonitord of vraag en aanbod nog op elkaar zijn afgestemd. Als er 
ontwikkelingen spelen, zoals de uitbreiding bij Tusken de Marren wordt ook gekeken naar 
eventuele toename van de parkeerbehoefte in het centrum. 

De parkeerplaatsen bij het Heechein kunnen vrij zijn, toch zet iedereen 
de auto bij de kerk neer. Bezoekers willen niet te ver lopen. 
Ze is benieuwd welke bomen gekapt worden en waarom. Ze ziet de 
kastanjebomen graag blijven. 
Ze pleit ervoor aan beide kanten een trottoir aan te leggen. 
 

Christiaan: het is onvermijdelijk dat bezoekers verder moet lopen met deze herinrichting. Het plan 
is Tsjerkebleek groener te maken. 
Zie hierboven. 
 
De rijloper komt aan de zijde van de kerk en voetgangers zullen veelal aan de zijde van het 
Heechein gaan lopen. De inrichting is volgens het concept shared space ontworpen, waarbij alles 
op hetzelfde nivo wordt uitgevoerd. Het openbare gebied wordt daardoor meer verblijfsgebied 
waarbij de auto te gast is. Wandelen aan de zijde van de Tsjerkebleek is daardoor ook mogelijk.   

 

Marc laat zijn boot vaak in Akkrum in het water. Hij is nieuwsgierig naar 
het alternatief voor de trailerhelling. Een suggestie is dit naast de 
snelweg te doen (It Stalt), daar heeft niemand last van geparkeerde 
auto’s. Of het terrein naast van’t Blik, dit is de doodlopende weg naar 

Corina: we zijn druk op zoek naar een alternatief, bijvoorbeeld het voormalig korfbalterrein. 
Suggesties zijn welkom.   
 
De ruimte bij It Stalt is beperkt, het overgrote deel van de oever, maar ook het parkeren en het 
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de vaart toe. Zaterdag en zondag hebben er dan weinig mensen last 
van. 
 
De afmetingen van de huidige helling is perfect. Achteruit rijden kan 
prima, en de hellinghoek is ook goed. Als het parkeren op een andere 
plek komt is er in tussentijd een extra ligplaats nodig om te voorkomen 
dat de trailerhelling geblokkeerd wordt.  
 
Waarom mag het verkeer überhaupt nog over de Smallebrege. Deze 
brug is al verboden voor voertuigen met een te hoge aslast. Is het wel 
veilig voor hulpdiensten? 

gras is particulier eigendom van twee watergebonden bedrijven (Frisian Queen en Friesland 
Charter).  De mogelijkheid hebben we wel bekeken, maar is om deze reden niet geschikt. 
 
Het terrein naast van’t Blik is verkocht door de gemeente. 
 
 
Hier een fiets en voetgangersbrug van maken is een optie. Leppenhiem is via twee andere bruggen 
nog bereikbaar.  

 
 
 
 
 
 
 
 
Bekijken of van 
Wiide steegsbrege 
een fiets en 
voetgangersbrug 
kan worden 
gemaakt.  

Ze heeft een vraag over de aanlegplaatsen achter Coopersburg. Ze is 
zeer verbaasd over het voornemen om grotere boten aan te leggen, en 
vraagt zich af hoe dit tot stand is gekomen en wat de afweging is. Het 
gaat om een monumentale tuin en nu ineens komen er aanlegplekken. 
Gaat dit om dagrecreatie of ook om nachtrecreatie? Wie gaat toezicht 
houden? Kan er bezwaar gemaakt worden?  
Is er ook nagedacht over een parkeergelegenheid voor bezoekers? Ze 
wil niet het idee hebben dat er alleen meegepraat kan worden over de 
detaillering. Is het ook mogelijk de beantwoording van de andere 
inloopspreekuren te lezen? 
Is er ook aan de ouderen gedacht? Veel kunnen nu niet meepraten, 
omdat ze niet digitaal vaardig zijn.  
De vaart is niet zo breed, met een aanlegplaats wordt dit alleen nog 
smaller. Boten kunnen niet keren omdat ze overal vandaan komen, het 
aanleggen wordt dan een chaos.  
Wij zijn het er niet mee eens. Onze privacy wordt geschaad, er zijn 
genoeg ligplaatsen, het gaat ten koste van het historische Coopersburg, 
met name van de tuin met het mausoleum, door boten met kinderen, 
bbq-ende opvarenden en muziek, urineren, Er was ook een uitspraak 
van de rechtbank dat er geen ligplaatsen bij Coopersburg mochten 
komen.  

Christiaan: Coopersburg is een unieke plek, daarom zijn we terughoudend in het toelaten van 
nieuwe ontwikkelingen. We zijn op zoek naar ligplaatsen voor passanten en omdat dit zo’n mooie 
plek is wilden we de mogelijkheid onderzoeken. Het parkeren is helder, de plekken daar zijn voor 
de bewoners. 
 
Gelet op de reacties op dit punt van bewoners en dat wij verwachten dat de rust en de uitstraling 
van de plek (mausoleum/park en ouderenwoningen) teveel wordt verstoord door het realiseren 
van passantenplekken, laten we deze locatie als zoekgebied voor ligplaatsen voor passanten 
vervallen. 
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Zijn woning grenst aan het voormalig korfbalveld. Hij is blij met de 
functie die het veld nu heeft (spelen/plek voor toeristen). De 
Meinesloot is druk vaarwater. De trailerhelling naar deze locatie 
verplaatst het probleem. De locatie kan beter buiten of aan de rand van 
het dorp (bijv. It Stalt), niemand heeft er dan last van.  
  

Christiaan: het idee is het voormalig korfbalterrein deels te vergroenen (aan zijde van de 
woningen). Ook willen we parkeerplekken uitbreiden, en onderzoeken of een trailerhelling aan de 
zuidzijde een optie is. Dit zoeken wij uit.  
Op piekmomenten zijn ongeveer 15 auto’s met trailers, dit gaat om een aantal dagen per jaar. 
Deze paar piekmomenten kunnen prima gecombineerd worden met het groen.  
Een plek om te spelen voor kinderen blijft beschikbaar.  
De ruimte bij It Stalt  te beperkt om een trailerhelling te realiseren. Het overgrote deel van de 
oever, maar ook het parkeren en het gras is particulier eigendom van twee watergebonden 
bedrijven (Frisian Queen en Friesland Charter).  De mogelijkheid hebben we wel bekeken, maar is 
om deze reden niet geschikt. 

 

Smellebrege en de verhoging daarvan. Ze heeft zorgen over de 
sloepenroute door het dorpscentrum en de verhoging van de brug van 
60cm naar 110cm. In de straat bij de Kromme Knilles wordt hard 
gereden, ondanks het paaltje wat er staat. Dit gebied is een terp, wat 
met de verhoging van de brug dit alleen maar hoger maakt. Zelf woont 
ze in het laagste deel. Door de aanzuigende werking van het water en 
de grotere vaart wordt het zand onder de woning weggehaald. Dit 
veroorzaakt scheuren en verzakking. Ook zal ze minder privacy hebben 
en vraagt ze zich af hoe zorgverleners dit gebied kunnen bereiken.  

Christiaan: de sloepenroute is toegelicht in de presentatie van de ontwerpvisie. We bekijken of het 
realistisch is om de brug op te hogen, zodat er een mooie sloepenroute komt langs het centrum. 
Hoger dan 110cm kan niet omdat de hellingen dan te steil worden.  We bekijken ook de 
mogelijkheid om de brug te laten bedienen door vrijwilligers in het hoogseizoen of om de brug op 
afstand bedienbaar te maken. Dit laatste is een heel kostbare zaak. 
 
Corina: Het idee van de sloepenroute is tot stand gekomen door het overleg met inwoners en 
ondernemers en met input van deskundigen. We zien het als meerwaarde voor het centrum als 
sloepen echt langs het centrum kunnen varen. De afweging voor het maken van de route, maken 
we met zijn allen.  

 

 

Opmerking Reactie  Actie 
Veel bootjes proberen richting het centrum te gaan en moeten dan 
terugkeren. En balen ervan dat ze een heel eind moeten omvaren, 
vaak maar vanwege een halve meter. Ook sups moeten bukken of 
op de plank liggen. Geldt ook voor het bruggetje in de Rakswal. 
Kleine steigers haaks op de wal aan de Mounedyk? Aan de hele 
Mounedyk is er geen ruimte voor boodschappensteiger. 

Een extra rondje via de Polsleat naar het centrum is een wens die is opgenomen in de visie. Helaas 
is het budget beperkt en is er gekozen om andere plannen meer prioriteit te geven. Daarin speelt 
mee dat het ophogen van de brug erg duur is. Het gaat totaal om € 600.000. Goede bewegwijzering 
via het water is wel opgenomen in de visie. Zodat mensen bij de afslag naar de Polsleat weten van 
de doorvaarthoogte is. Een boodschappensteiger kan gerealiseerd worden op de plek waar nu vaste 
ligplaatsen zijn aan de Mounedyk. Deze ligplaatsen zouden dan (deels) vervallen. Of het mogelijk is 
om kleine steigers haaks op de Mounedyk te realiseren, moet bij de uitwerking bekeken worden.  

Optie kleinere 
boodschappensteigers 
haaks op wal 
Mounedyk bekijken 

Aandacht voor de hoeveelheid verkeer op de Ljouwerterdyk die is 
toegenomen. En aandacht voor de snelheid. Er is een meting 
gedaan, ik vraag me af of deze wel klopt. Bij de ontwikkeling van 
toerisme (bouw van recreatiewoningen) moet er ook gekeken 
worden naar de doorstroming van verkeer in het dorp. Wordt er 

In de visie is de keuze gemaakt om eerst niets aan de inrichting van de Ljouwerterdyk te doen. De 
snelheid van het verkeer, snelheidsmetingen en evt maatregelen, is iets wat buiten het kader van de 
visie valt. 
 
Het is belangrijk bij ontwikkelingen te kijken naar de effecten op de doorstroming van het verkeer. 
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goed gekeken naar de mogelijkheden van een rondweg en het 
maken van eenrichtingsverkeer? Wellicht goed een meting te doen 
maar dan op verschillende plekken.  
Waarom de paden op evenemententerrein in driehoek? Mag er 
alleen gewandeld worden? Als je een recht pad over laat van water 
naar Ljouwerterdyk, kan de jeugd daar nog lekker rennen en spelen. 
De merketent kan hier ook gewoon op gezet worden. 

Dat wordt ook zeker gedaan.  
 
We hebben hier nog goed naar gekeken, maar de verkeersstructuur van Akkrum is hier niet geschikt 
voor. Om eenrichtingsverkeer in te stellen moet er een goede alternatieve route zijn. Die zou via de 
randweg kunnen, maar dit betekent voor de randweg een flinke toename van verkeer  en 
bovendien ligt deze route te ver van het centrum.  
 
 
De loop van de paden is een eerste studie, waarbij logische looplijnen zijn gehanteerd. Dit kan nog 
aangepast bij het definitieve ontwerp. In het ontwerp blijft er ruimte voor de merketinte.  
 
 

Complimenten voor de grote inzet en uitwerking van de 
centrumvisie voor ons mooie dorp. Mijn opmerkingen gaan over de 
trailerhelling. Waarom is hier in eerdere bijeenkomsten nooit over 
gesproken? Wie hebben er last van de tijdelijk geparkeerde trailers? 
Waarom een met europese subsidie aangelegde trailerhelling 
afschrijven?  Zeker nu zo veel aandacht wordt gegeven aan 
waterrecreatie en verbinding met het water. Het plezier en gebruik 
van deze helling door velen is enorm. Wij kijken erop uit en de ruwe 
schatting is dat er toch zo’n 1500 tot 1800 boten per jaar getrailerd 
worden. Wij hebben er geen overlast van, vooral zomers bij grote 
drukte wordt er nogal eens tijdelijk geparkeerd op het grasveld. 
Maar ’s avonds zijn ze allemaal weer verdwenen. De trailerhelling 
wordt ook gebruikt voor de jaarlijkse elektrische sloepenrace, een 
groot feest.  

Tijdens de tweede dorpsbijeenkomst is er gesproken over het evenemententerrein en is de vraag 
gesteld of we daar niet teveel willen (o.a. trailerheling) en of daar geen scherpere keuzes gemaakt 
moeten worden. Daar zijn veel reacties op binnengekomen. In de ontwerpvisie is de keuze gemaakt 
om de trailerhelling te verplaatsen. Hierdoor kan op deze plek een lage (drijvende) steiger worden 
toegevoegd voor kleine waterrecreatie, waar bijvoorbeeld SUP's te water kunnen worden gelaten. 
Het forse ruimtebeslag van parkerende auto's met trailers op mooie zomerdagen  komt hierdoor te 
vervallen. Zo ontstaat ruimte voor een groenere inrichting van het evenemententerrein, gericht op 
verblijven, zitten en spelen en op de koppeling met de passantenhaven. De trailerhelling wordt niet 
verwijderd en kan op die manier nog gebruikt worden voor bepaalde evenementen. De 
trailerhelling wordt pas uit gebruik genomen als er een goed alternatief is gevonden in Akkrum. 
 
  

 

Complimenten voor de vordering van de plannen. Waarom wordt er 
niet gesproken over eenrichting verkeer in het centrum. Het heeft 
enorm veel voordelen, ook qua ruimte voor voetgangers. Alles lijkt 
er eindelijk klaar voor.  

We hebben hier nog goed naar gekeken, maar de verkeersstructuur van Akkrum is hier niet geschikt 
voor. Om eenrichtingsverkeer in te stellen moet er een goede alternatieve route zijn. Die zou via de 
randweg kunnen, maar dit betekent voor de randweg een flinke toename van verkeer  en 
bovendien ligt deze route te ver van het centrum. 

 

Kastanjes 
De cultuurhistorische kastanjes van meer dan 100 jaar zijn 
beeldbepalend voor het centrum van Akkrum. En van grote waarde 
voor mensen en biodiversiteit. Denk aan het zuiveren van de lucht, 
opvangen van regenwater, bieden van schaduw en verkoeling van 

 
Na het vaststellen van de visie, en zodra er geld is om het plan Tsjerkebleek verder uit te werken 
gaan we een besluit nemen over de kap van de kastanjes op de Tsjerkebleek. Dit is een afweging 
waarbij gekeken wordt naar het gewenste beeld (verlegging rijloper, bredere terrassen, 
groenstructuur) en aan de andere kant de waarden van de bomen, de investering die nodig is voor 
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de omgeving. Waarom de bomen kappen die bij een goede 
groeiplaats nog beter kunnen groeien en bloeien. De 
kastanjebomen staan vanaf 1987 als monumentaal aangegeven in 
de bomenlijst van de Nederlandse Bomenstichting. Helaas zijn ze 
nooit op de lijst van beschermde bomen van de gemeente 
geplaatst. Boomdeskundigen van de bomenstichting en de 
boomdeskundige van Tree O Logic, ingehuurd door de gemeente 
geven de middelste 2 bomen een gunstig toekomstperspectief van 
10 tot 15 jaar of meer omringd door voedingsrijke losse grond. Er 
zijn nieuwe bomen gepland op de Tsjerkebleek, maar wanneer 
worden die zo groot en waardevol als deze kastanjes? 
Zie ook de handtekeningen van omwonenden die willen dat de 2 
middelste bomen blijven. Zij vinden de plannen voor de Tsjerkebleek 
een verbetering, maar willen dat deze kastanjes onderdeel uit gaan 
maken van het plan. Terrassen kunnen nog steeds breder worden 
en de rijweg ook meer richting de bomen.  
Boarnswal 
Deze plannen Boarnswal gaan niet door, hoe komt het met de 
passanten en waar is het groen van de Boarnswal, kunnen wij hier 
nog over meepraten? Passanten zijn prima, die meren nu overdag 
ook aan. Achter het appartementengebouw kunnen nog wel een 
paar aanmeerringen bij. Maar laat passanten hier niet overnachten. 
De kans op overlast is groot en de afstand naar de toiletten ook. De 
groene kade die wij daar graag willen heeft ook te lijden als dit 
doorgaat. De Smelle Brege gaat heel langzaam open en dicht, dit 
zou in het hoogseizoen verkeersopstoppingen kunnen veroorzaken.  
Zwemplek met strandje kan wel bij het plan van  Tusken de Marren 
waar extra recreatiewoningen worden gerealiseerd.  

het verlengen van de levensduur en de verwachte verlenging die dit oplevert, hoe de kastanjes 
passend zijn te maken in het gewenste staatbeeld. Omwonenden van deze projecten worden 
meegenomen om mee te denken en hun input te leveren.  Voor de zomer zijn hopelijk de puntjes 
op de i gezet, met duidelijke verwachtingen en een planning.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
In de visie wordt ervoor gekozen om eerst niet te investeren in de Boarnswal. Wel is de Boarnswal 
als zoekgebieden op de kaart gezet, waar bekeken wordt of er ligplaatsen voor passanten kunnen 
worden gerealiseerd. Het gaat dan ook om overnachten. De haalbaarheid van deze extra 
aanlegplaatsen zal in overleg met bewoners en belanghebbenden verder worden uitgewerkt. 
 
 
In het centrum hebben we geen geschikte locatie gevonden voor een strandje en zwemplek. Wat 
ons betreft kan inderdaad het best aangesloten kunnen worden bij dit soort recreatieve 
ontwikkelingen. 
 

Criteria als groen, bewegen, autoluw en ondernemersbelangen en 
welzijn bewoners zie ik in de 4 thema’s heel mooi een plaats krijgen. 
Aan de Buterwal is er nog wel wat te verbeteren. 3 historische 
panden (Buterwal 1,3 en 5) zijn ernstig verwaarloosd. De 14 
parkeerplaatsen zijn onnodig, de bezetting is gemiddeld 50% en er 
zijn voldoende parkeerplekken in Akkrum, passanten in de haven 
zullen niet blij zijn met de lichten van auto’s op de haven, aantasting 

De gevels van deze panden staan ook op de themakaart rood aangeduid met ‘kwalitatieve gevel’. 
Het zou mooi zijn als deze panden worden opgeknapt. Het opknappen van deze panden is een zaak 
van de eigenaren zelf. In de visie is als een van de opties opgenomen om een gevelfonds in te 
stellen om het opknappen te stimuleren. Omdat er onvoldoende geld is, en andere plannen meer 
prioriteit hebben gekregen, is ervoor gekozen eerst geen gevelfonds op te richten.  
 
Deze parkeerplaatsen zijn in aantal wel nodig om het vervallen van parkeerplaatsen op de 
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van het groen, dit gaat ten koste van de cultuurhistorische waarde 
van het vernieuwde bruggenhoofd, gaat ten koste van de 
aantrekkelijkheid van de nieuwe wandelroute, ten koste van welzijn 
van bewoners rond de haven. Dit geld kan besteed worden aan de 
jeugd, want deze groep krijgt de minste aandacht in deze 
herinrichting.  

Tsjerkebleek en Heechein te compenseren.  
  

Het doet ons goed dat er naast aandacht voor verbetering op het 
economisch vlak en de structuur van het centrum zoveel meer 
aandacht is voor een groene ontwikkeling.  
We zijn blij met de gewijzigde visie op het evenemententerrein, de 
voorkeur voor een plek waar bezoekers rust en ruimte vinden om te 
recreëren in een groene verbindingszone van het dorp met het 
water. En dat uitgesproken is dat parkeren, de trailerhelling en 
mogelijk het gebruik van het terrein voor de merke botsen met deze 
visie. We hopen dat er hiervoor een passende oplossing wordt 
gevonden. We willen graag betrokken worden bij de afronding van 
de plannen. 
 
De aanlegvoorziening achter de tuin van Coopersburg, op eerste 
gezicht een prima plan, een mooie lange wal waar je dichtbij het 
centrum een groot aantal schepen kunt afmerken. Is deze 
aanpassing de aantasting van het mooie en vredige complex wel 
waard? Vuilnis, urineren, beschadiging van elementen, feestjes, 
bbq’s met overlast, loslopende honden en spelende en ravottende 
jeugd. Een hek of een vrijliggende steiger met rechtstreekse 
verbinding zou wat van dit onheil kunnen voorkomen, maar past dit 
in deze omgeving? 

We gaan u als omwonenden zeker betrekken bij de afronding van de plannen.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
We zijn op zoek naar ligplaatsen voor passanten en omdat dit zo’n mooie plek is willen we de 
mogelijkheid onderzoeken. Naar aanleiding van reacties van bewoners en omdat de rust en 
uitstraling van de plek (mausoleum/park en ouderenwoningen) teveel wordt verstoord door het 
realiseren van passantenplekken, is de locatie als zoeklocatie voor ligplaatsen voor passanten 
vervallen. 
 

 

Een feesttent past niet binnen een verblijfsrecreatieve en groen 
opzet die we hier willen. Als de feesttent hier blijft, betekent dit 
voor die paar dagen in het jaar dat veld ‘in quarantaine’ moet.   
De kermis is belangrijk maar zal ondergeschikt moeten zijn aan het 
gebruik tijdens de 361 overige dagen. Maak gebruik van de (bredere 
stukken van de) weg, het parkeerterrein op de Tsjerkebleek. 

  

De verbouw van het havengebouw is logisch. Het weghalen van de 
botenhelling en de feitelijke bestemming van het 

De keuze om de trailerhelling te verplaatsen is om ruimte te maken voor een groene inrichting van 
het terrein, gericht op het verblijven, zitten en spelen en een koppeling met de passantenhaven. 
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evenemententerrein vind ik schadelijk voor het dorp. De 
argumenten om het er mooi te laten uitzien doet afbreuk aan de 
functie (merke, zonneboten, traileren, speelruimte voor passanten, 
voetballen, parkeerplaats voor vissers en bootjevaarders die het 
water in Akkrum verkennen). Het moet een gebruiksfunctie houden 
waar iedereen zijn invulling aan kan geven.  

Het forse ruimtebeslag van op zomerdagen parkerende auto’s met trailers staat dit nu in de weg.  
De trailerhelling wordt niet verwijderd en kan op die manier nog gebruikt worden voor bepaalde 
evenementen. Het idee is om op de plek van de trailerhelling een lage (drijvende) steiger te  voor 
kleine waterrecreatie, waar bijvoorbeeld SUP's te water kunnen worden gelaten. De functie van 
trailerhelling komt pas te vervallen als er een goed alternatief is gevonden. 

De Stichting Akkrum-Nes centraal, Reuzedeicommissie en de 
merkecommissie zijn voor maatregelen om het evenemententerrein 
aantrekkelijker te maken, maar willen dat de feesttent er kan blijven 
komen en de kermis in het centrum blijft. In 1978 is al eens 
geprobeerd de tent te verplaatsen maar dit beviel lang niet zo goed. 
In het verleden ervaren overlast door omwonenden wordt door 
goede afspraken voorkomen. De Reuzedei commissie gebruikt het 
terrein elk jaar bij de solar botenrace als epicentrum en camping. De 
kermis haal je ook niet uit het centrum. Er is goed overleg met 
omwonenden en de kerk.  

Naar aanleiding van het gesprek met de merkecommissie, Stichting Akkrum Nes centraal en 
organisatie van de reuzedei, en dit pleidooi om de evenementen centraal in het dorp te blijven 
houden, en dit veld hiervoor geschikt te houden, is de insteek dat de totale inrichting zo wordt dat 
er ruimte blijft voor uiteenlopende evenementen. Ook blijft er ruimte voor de merketinte. 
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Bijlage 5 Sterkte-zwakte analyse 
centrum Akkrum

Uit de analyse kwam onder andere naar voren dat voor een plaats met 
de omvang van Akkrum de aanwezigheid van een goede supermarkt 
met voldoende parkeerplaatsen erg belangrijk is. De (oude) 
supermarkt was met nog geen 1.000 m² winkel vloeroppervlak aan de 
kleine kant om te voldoen aan de wensen van de consument. Inmiddels 
is de nieuwe Poiesz-supermarkt eind 2021 geopend. Dit versterkt het 
centrum van Akkrum.  

Verder blijkt het aanbod aan winkels verrassend groot en kwalitatief 
goed te zijn. Ondernemers zouden dit meer uit kunnen dragen. Hier 
liggen kansen om de (online) zichtbaarheid verder te vergroten. Dit 
laatste is enerzijds van belang, omdat niet alle winkels direct goed 
zichtbaar zijn in het dorp. Anderzijds ook omdat het online winkelen de 
komende jaren blijft groeien. 

Winkels, horeca-aanbod, activiteiten, het waterrijke karakter, 
bezienswaardigheden en Akkrum als geheel kunnen veel beter in beeld 
worden gebracht, ook op internet en op sociale media. Het uitwerken 
van het DNA, het unieke van Akkrum, en de profilering van Akkrum 
vragen aandacht. Dit kan als basis dienen voor samenwerkingsmodules 
tussen ondernemers. Met de juiste marketing kan vervolgens het 
volledige aanbod ook duidelijker worden gepromoot. Eventueel 
aangevuld met een specifieke huisstijl voor (reclame)uitingen, het 
bebordingsplan Waterrecreatie, bewegwijzering en andere uitingen in 
de openbare ruimte. 

Het verbeteren van de (fysieke) zichtlijnen in het centrum en het 
verbinden van de afzonderlijke delen in het centrum is ook een van de 
opgaven die voortkomt uit de analyse. Bijvoorbeeld door het toevoegen 
van nieuwe, herkenbare inrichtingselementen in de openbare ruimte, 
o.a. duidelijke entrees van het centrum, uniformiteit in bebording, 
bankjes en inrichting.

STERKTES

Supermarkt van redelijke omvang

Nieuwe inrichting openbare ruimte

Doorontwikkelen toerisme en recreatie

Meer samenwerking

Geen leegstand Online weinig zichtbaar

Afstand tot grotere kernen

Relatief groot aanvullend aanbod

nietdagelijks

Onderscheid vermogen centrum en water-

recreatie vermarkten (ook via social media)

Te weinig sfeer

Situering Akkrum als belangrijk 

knooppunt in het wegennetwerk

Veel eigen ondernemers

Online zichtbaarheid verhogen

Te weinig basisvoorzieningen voor bezoekers 

(ligplaatsen, nuts- en sanitaire voorzieningen

Te weinig basisvoorzieningen voor bezoekers 

(ligplaatsen, nuts- en sanitaire voorzieningen

Weinig overzicht over alle Winkels

Vergrijzing

Groei online aankopen

KANSEN

ZWAKTES

BEDREIGINGEN

Tabel  Sterkte-zwakte analyse centrum Akkrum door Broekhuis, Rijs & 
De Gier Advisering (aangevuld met sterktes, zwaktes en kansen vanuit 

toeristisch-recreatief perspectief)
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